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Jóból az agybaj 
 
Kaáli Nagy Botond 

Olvasom itt is, ott is, hogy egyszerűsítenék az oktatást, hogy nyilvános 
vitán a tanügyi reform, hogy az oktatási miniszter a kerettantervek módo-
sítását tervezi, amelynek átalakításába az iskolákat és a diákokat is bevon-
nák. Nem részletezem ezen módosítások tervezetét, el lehet olvasni az online 
média korában bárhol, bármikor. Szóval, olvasom e tervezetet, és örvendek 
neki. Örvendek annak, hogy talán, végre, legalább harmincvalahány évnyi 
lemaradás talán változik, megmozdul valami. Talán lesz egy olyan gene-
ráció, amely a miénknél egy kicsit jobban szeret majd iskolába járni. Talán 
– horribile dictu – szeretni is fog iskolába járni. Mert én nem szerettem. 
Főleg a kezdetekkor. Persze, tudtam hogy kell, hogy szükséges, hogy presz-
tízs, hogy családi-társadalmi-tradícióbeli kötelesség, és nem is tanultam 
rosszul. És nyilván más idők voltak azok, de sok szempontból mégsem voltak 
annyira különbözőek. Más volt abban, hogy az óvodai hazasólymai-agy-
mosás kezdeti fázisát a pionírkorszak-agynullázás évei követték, majd jöttek 
a kilencvenes évek és a velük járó társadalmi-nemzetiségi megaláztatások, 
a múltból visszamaradt tanári gárda, annak a lehető legjobb, értelmes, mű-
velt, nyílt szemléletű, valamint a lehető legbetokosodottabb, kommu- 
nista, kétbites agyú, egy megváltozott korban is powertrippelő egyedeivel 
együtt, ami paranoid helyzetet eredményezett: tantárgyakat és órákat imád-
tam, más tantárgyakat és órákat gyűlöltem. Ami miatt azonban az iskolát 
mint olyat finoman szólva soha nem tudtam megszeretni, az maga a tan- 
terv volt, a szent és oszthatatlan, amely olyan fölösleges terheket rótt ránk, 
amelyek értelméhez képest a Tóték dobozhajtogatása világmegváltó aktus. 
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Napelemek és ingatlanok hőszigetelése rászorulóknak 

A cégek pályázata a tét 
Ne feledje 

idejében megújítani  
előfizetését! 

Ha előfizet, biztosan 
kézhez kapja, 
féláron, 

mint ha  
megvásárolná!

Átadták a Könyv  
és Gyertya díjakat 
„A tömeg vége valahol a Hosszú 
utcában, a Marosvásárhelyi 
Rádióstúdió körül volt, az eleje 
pedig már a sportcsarnoknál, 
némán hömpölygött a város 
utcáin…” 

4.  
Disznótoros  
mulatság 
Székelytompán 
Napsütés, gőzölgő disznók, 
tekeredő kolbászok, muzsika és 
nyeremények jellemezték a múlt 
hét végi disznóvágó fesztivált a 
Székelytompa melletti Murok ét-
terem és panzió területén.  

6.  
Mit hoznak nekünk  
a következő évek? 
Beszélgetés Diósi László köz- 
gazdásszal, a Romániai Magyar 
Üzleti Egyesület elnökével, az 
M&CO Training szenior trénerével. 

9. 

Illusztráció

Napelemekre és ingatlanok hőszige- 
telésére pályázhatnak ingyenesen a kis-
nyugdíjasok és anyagi nehézségek- 
kel küzdő személyek önrész hozzájáru- 
lása nélkül. Az Európai Beruházások és 
Projektek Minisztériuma a jelek szerint 
meghosszabbítja a projektek beküldésé-
nek határidejét február 17-ről március ele-
jéig.  

Az ingyenes napelemeket kínáló REPower- 
EU program ezúttal a rászorulókat célozza meg, 
akik jelentős gazdasági és társadalmi nehézsé-
gekkel küzdenek, hátrányos helyzetben vannak. 
A nemzeti helyreállítási terv (PNRR) keretében 
finanszírozzák a napelemrendszerek telepítését 
és a lakóépületek energiahatékonyságának javí-
tását.  

Maros megyében a Maros Megyei Tanács és 
a polgármesteri hivatalok által lebonyolított 
uniós program keretében a REPowerEU prog-

ram lehetőséget kínál a rászorulók számára, 
hogy a kivitelező cégeknek nyújtott 10.000 
eurós utalványok révén pénzügyi hozzájárulás 
nélkül napelemeket telepítsenek lakóépülete-
ikre.  

Másik beruházás a lakások felújítása az ener-
giahatékonyság növelése érdekében és nap-
elemrendszerek telepítése. Erre is azok a 
rászoruló fogyasztók jogosultak, akik szerepel-
nek a minisztérium által jóváhagyott listán.  

Szer Pálosy Piroska (Folytatás a 8. oldalon)



ELŐFIZETÉS A SZERKESZTŐSÉGBEN IS! 
Elfogadunk előfizetést lapunkra a következő  

hónapra a Népújság szerkesztőségében:  
Marosvásárhely, Dózsa György utca 9. szám,  

2. emelet, 72-es iroda, naponta 9–14 óra között,  
szombat – vasárnap zárva.  Tel. 0728-082-259.

Szászrégenben a Pittyes2es és Gyufa  
Február 20-án, csütörtökön este 7 órától a Pity-
tyes2es és Gyufa humorista páros szórakoztatja a 
szászrégeni Eugen Nicoară művelődési ház közön-
ségét. A kabaré-előadásra a helyszínen váltható be-
lépő munkanapokon 8 és 18 óra között. 
Jegyfoglalásért és bővebb tájékoztatásért a 0748-
066-287-es és 0740-515-617-es telefonszám hív-
ható. A belépő ára 50 lej. 

Világunk – tárlatnyitó Szászrégenben 
Fekete Ferenczi Blanka és Demeter János Világunk 
című közös kiállítása nyílik meg február 24-én, hét-
főn délután 5 órakor a szászrégeni Eugen Nicoară 
művelődési ház kiállítótermében. A tárlaton az 

absztrakt művészet az újrahasznosított fával talál-
kozik. Akrilfestmények, rajzok, egyedi, fenntartható 
anyagokból készült dekorációk és kézzel festett di-
vatcikkek kapnak helyet a kiállításon, amely a világ 
sokszínűségét és átalakulását tükrözi. 

Baricz Lajos kettős könyvbemutatója 
Baricz Lajos Isten báránya – gyerekversek és Átölel 
a csend – 135 szonett című versesköteteit mutatják 
be február 14-én, pénteken 18 órakor a maros-
szentgyörgyi római katolikus plébánia tanácstermé-
ben. A köteteket Moldovan Irén ismerteti, 
közreműködnek: Pataki Ágnes, Szántó Árpád, a 
Kolping Család kórusa, a Szent György kórus és a 
Soli Deo Gloria községi kórus. A kötetekben sze-
replő képekből nyílt kiállításról – Czirjék Lajos, 
Lázár Melinda és Veress Zsuzsanna alkotásairól – 
Czirjék Lajos beszél.  

RENDEZVÉNYEK

F E B R U Á R

12 
SZERDA

7:31 
17:43

17:35 
7:44

 A nappal hossza: 
10 óra 12 perc

Ma LÍVIA és LÍDIA,  
holnap ELLA és LINDA napja 

Az év 43. napja, hátravan 322 nap

Isten éltesse!

I D Ő J Á R Á S

V A L U T A Á R F O L Y A M  
BNR: 2025. február 11.

1 € 4,9771 lej
1 $ 4,8244 lej

100 Ft 1,2315 lej
1 g arany 450,2987 lej

Benedek István 
Vajda György

MUNKATÁRSAK: Bodolai Gyöngyi, Farczádi Attila, Menyhárt Borbála, Mezey Sarolta, Mózes Edith, Kaáli Nagy Botond, Nagy-Bodó Szilárd, Nagy Miklós 
Kund, Nagy Székely Ildikó, Nagy Tibor (fotó), Szer Pálosy Piroska. KORREKTÚRA: Horváth Éva, Kiss Éva. TÖRDELÉS: Donáth-Nagy György, Makkai 
Melánia, Vajda Gyöngyi. FŐKÖNYVELŐ: Nagy Melinda. REKLÁM-LAPTERJESZTÉS: Madaras Éva Adrienn. APRÓHIRDETÉS: Petres Emília.  
Tel.: munkanapokon 9–14 óra között 0265-268-854, délután: 0728-082-259, e-mail: reklam@e-nepujsag.ro  
SZERKESZTŐSÉG: 540015 Marosvásárhely, Dózsa György út 9. szám, II. emelet.   Internet: www.e-nepujsag.ro    E-mail: nepujsag@e-nepujsag.ro  
Telefon: titkárság: 0265-266-780; tel/fax: 0265-266-270. Nyomda: Palatino.  
A szerkesztőség véleménye nem feltétlenül azonos a szerzők véleményével.  
Előfizetés a postahivatalokban, a postásoknál és a szerkesztőségben: tel. 0728-082-259.  
Hirdetési irodánk nyitvatartási rendje: hétfő, kedd, szerda, csütörtök: 9–15, péntek: 9–14 óra között, szombat vasárnap: zárva.  

Zárul a 7. Științescu Program 
A Marosszéki Közösségi Alapítvány tavaly hetedik alka-
lommal hirdette meg az egzakt tudományokat, a műszaki 
és mérnöki ismereteket, valamint a művészeteket a gyer-
mekek körében népszerűsítő Științescu Programot, part-
nerségben a Román–Amerikai Alapítvánnyal és a 
romániai Közösségi Alapítványok Hálózatával. A program 
keretében három támogatási alapból – Științescu a Ké-
miáért, STEAM és STEM Științescu Alap – 273 ezer lej 
értékben összesen 16 pályázatot finanszíroztak. A 7. 
Științescu Program záróeseményét február 13-án, csütör-
tökön 14 órától tartják a marosvásárhelyi, Bolyai tér 15. 
szám alatti Studium Hubban. A projektben részt vett csa-
patok ekkor bemutatnak egyet a támogatást nyert gyakor-
lati tevékenységeik közül.  

Gyógynövény-ismertető tanfolyam 
Az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítványnál hét alka-
lomból álló gyógynövény-ismertető tanfolyam indul Köllő 
Melinda-Mária gyógyszerész, gyógynövényszakértő ve-
zetésével. A minden második csütörtökön zajló együttlét 
résztvevőit február 27-én, csütörtökön 17.30-ra várják az 
alapítvány Sáros utca 1. szám alatti székhelyére. További 
információk a www.ehh.ro honlapon találhatók vagy a 
marton.laszlo@ehh.ro e-mail-címen kérhetők. A jelentke-
zéshez szükséges formanyomtatvány elérhető az alábbi 
linken: https://forms.gle/d2K9nDTDvb6SbTu79 vagy az 
alapítvány internetes oldalán. 

Erdélyiség és művészet – Demeter Ervin 
kötetének bemutatója 

Hat erdélyi városban mutatják be Demeter Ervin Erdélyi-
ség. Egy elszakított nemzetrész művészete című hiány-
pótló könyvét. A kiadvány a Trianon utáni erdélyi magyar 
képzőművészet alkotóit, több mint négyszázötven mű-
vészt mutat be saját műveiken, arcképeiken és önarcké-
peiken keresztül. Február 15-én, szombaton 17 órától a 
szovátai városháza dísztermében kerül sor a könyvbemu-
tatóra, a szerzővel Vécsi Nagy Zoltán művészettörténész 
beszélget. 18-án, kedden 18 órától Marosvásárhelyen, a 
Kultúrpalota III. emeleti Magyar Képtárában ismertetik a 
kötetet, amely az Exit Kiadó, az Erdély Művészetéért Ala-
pítvány és az Erdélyi Művészeti Központ Kiadó közös 
gondozásában jelent meg. Az eseményt az IDEA Könyv-
tér szervezi, részletek a könyvesbolt Facebook-oldalán 
találhatók. 

A város és én – könyvbemutató 
Jung Ildikó Judit A város és én című kötetét február 19-
én, szerdán 18 órakor mutatják be Marosvásárhelyen, a 
Studium Hubban, a Bolyai tér 15. szám alatt. A kötetet 
Szucher Ervin ismerteti. A szerzőnek eddig a Gondolatok, 
Sorsok és szerelmek, Amiről nem beszélünk és a Felhők 
fölött mindig kék az ég címmel jelentek meg könyvei. 

Hírszerkesztő: Nagy Székely Ildikó 
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naptár

Napsütés 
  Hőmérséklet: 

max.: . . . . .  6 °C 
min.: . . . .  -7 °C

ELLA:  az -ella végű magyar nevek 
önállósult beceneve, illetve több név 
önálló német rövidülése.  
LINDA: germán eredetű női név, a  
-linda, -linde végű női nevek önálló-
sult beceneve, jelentése: hársfából 
készült pajzs.

A Romániai Magyar Közgazdász Társaság (RMKT) 
újabb pénzügyi vetélkedőt szervez középiskolás diákok 
számára. A korábbiakhoz képest több újdonsággal is bővül 
a verseny: három fordulóban kerül lebonyolításra, és idén 
is a csapatversenyre helyeződik a hangsúly, így négyfős 
csapatok jelentkezését várják. 

A pénzügyi vetélkedő nem igényel különösebb szakmai 
képzést, bármilyen osztályban tanuló diákok jelentkezhet-
nek. Az ismertető tananyag mindenki számára elérhető az 
esemény weboldalán. 

A háromszintes versenyen a diákoknak tesztkérdésekre 
kell válaszolniuk, majd esettanulmányokat kell megolda-
niuk. 

Az első forduló online zajlik, majd a legügyesebbek to-
vábbjutnak a regionális elődöntőkre, amelyeket idén két 
erdélyi városban – Székelyudvarhelyen és Nagyváradon – 
rendeznek meg. 

A két regionális döntőt követően 12 csapat jut be a szu- 
perdöntőbe. 

A második és harmadik fordulóban legjobban teljesítő 

csapatok pénzjutalomban részesülnek: a második forduló 
fődíja 2000 lej, a harmadik fordulóé pedig 3000 lej. A má-
sodik és harmadik helyen végző csapatok is jutalmat kap-
nak. 

Gergely László Zoltán, a verseny ötletgazdája és szer-
vezője elmondta: „Az RMKT küldetése, hogy elősegítse a 
pénzügyi oktatást, így számunkra a Pénzmágus a szervezet 
egyik legfontosabb eseménye. Mivel a verseny nem igé-
nyel közgazdasági képzést, bízunk benne, hogy sok diák 
érdeklődését felkeltjük, és pénzügyi tudásuk ezúton is bő-
vülhet”. 

A csapatok jelentkezési határideje: 2025. február 21. 
A regisztrációs link, valamint a verseny részletes leírása 

és helyszínei megtalálhatók az esemény weboldalán: 
www.penzmagus.ro. 

Az esemény partnerei: Magyarország Főkonzulátusa – 
Csíkszereda, Magyarország Főkonzulátusa – Kolozsvár, a 
Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Csíkszeredai 
Kara, valamint a Partiumi Keresztény Egyetem. (közle-
mény) 

Középiskolásoknak szervez pénzügyi vetélkedőt  
a Romániai Magyar Közgazdász Társaság 

Az 1867 utáni békés fél évszázadot 1914-től Erdélyben 
is rendkívül mozgalmas és sok szenvedéssel járó időszak 
váltotta fel. Az 1918 utáni negyedszázadban háromszor ke-
rült sor impériumváltásra, majd az 1945 utáni fél évszá-
zadban két rendszerváltásra.  

Ezek elsődleges okai minden esetben a nemzetközi vi-
szonyok változásai voltak. Nem elhanyagolható szerepet 
játszottak azonban a változásokban részt vevő és azokat 
befolyásoló vagy befolyásolni akaró politikusok sem.  

A Korunk februári összeállításában kilenc ilyen erdélyi 
magyar politikus portréját mutatja be. A két világháború 

közötti időszakból gróf Bánffy Miklós, Bernády György 
és gróf Bethlen Béla még a régi magyar társadalmi és po-
litikai elit reprezentánsai voltak, míg Apáthy István és Kós 
Károly a cím és rang nélküli polgári értelmiséget képvisel-
ték. 1945 után a régi elit minden befolyását és sokszor eg-
zisztenciáját is elvesztette. Helyükbe a munkásság és a 
parasztság soraiból kiemelkedett értelmiségiek léptek. Az 
összeállításban négyen képviselik ezt a csoportot: Jordáky 
Lajos, Kurkó Gyárfás, Luka László és Király Károly.  

A kilenc politikus élete és munkássága egyben az egész 
erdélyi magyarság 20. századi küzdelmeinek is tükre. 

Korunk, 2025. február 
Erdélyi magyar politikusok (1918–1989) 



És ez utóbbi megmaradt a múltból. Humán szakos 
lévén pontosan tudom, hogy a körülbelül hatodik osz-
tálytól felfelé belénk gyömöszölt matek-, fizika-, kémia- 
és biológiaanyagot hol használtam fel az életben. Meg-
mondom. Sehol. Sokkal szívesebben tanultam volna 
olyan dolgokról, hogy például hogyan álljunk helyt 
stresszhelyzetekben, hogyan viszonyuljunk a napi és a 
geopolitikához, mikor válasszunk szakmát, hogyan és 
kinek jótékonykodjunk, vagy csak egyszerűen hogyan 
töltsünk ki egy rohadt kérdőívet a bürokrácia kegyhe-
lyeinek emelkedett áerű irodáiban, de ezekről szó sem 
esett, mert a begyepesedett falú elefántcsonttoronyban 
élő tanügyi káderek szerint a Ion volt életszagú, és nem 
a huszadik század végi adórendszer. Nem folytatom. 
Remélem, értik, hogy miről zagyválok itt. És az előbb 
felsoroltak miatt örvendek a remélt változtatásoknak. 

Annak azonban nem örvendek, hogy a húszmillió 
atomtudós, immunológus, meteorológiai szakember, 
politológus és mindentudó országában a társadalom 
egyes egyedei rögtön tanügyi szakemberré vedlettek, 
és azonnal állt is a bál, hogy nem szabad ezen, fentebb 
vázolt lépéseket megtenni, maradjon minden a régi-
ben, elhülyülnek a gyermekek, jólvanazúgyahogyvan, 
satöbbi.  

Na kérem… a gyerkőc hamarosan iskolaéretté cse-
peredik. Mit mondjak majd neki? Hogyan ültessem el 
a kis buksijába, hogy szeresse az iskolát – pont én? 
Holott tudom, hogy mennyire fontos a suli, az egyetem, 
és mindent meg is teszek annak érdekében, hogy jó ne-
veltetést kapjon. A tervezett reform könnyítene a dol-
gomon, ha életbe lép, meglehet, őszintén tudom majd 
ecsetelni neki az iskolába járás előnyeit. De ha meg-
bukik, hogyan fogom majd a százszázalékosan digitális 
korba született gyereknek elmagyarázni, hogy x darab, 
húsz évvel ezelőtt kiadott könyvet kell cipelnie minden-
nap a hátán, amelyekből olyan tartalmakat muszáj/kell 
memorizálnia, amelyeknek jó részét nagy valószínű-
séggel soha a büdös életben nem használja fel? Ho-
gyan járhatnék elöl a jó példával?  

Lefogadom, hogy az ösztönösen és hivatalból há-
borgók jó részében ehhez hasonlatos kérdések fel sem 
merültek. Mert vagy túl régiek a saját és utódaik isko-
lás emlékei, vagy úgy gondolják, ha nekik szar volt, le-
gyen továbbra is az, vagy annyi osztállyal rendel- 
keznek, mint a helyközi járat. Egyszerűen nem tudom 
elképzelni, hogy mi más állhatna egy ilyen archaikus, 
eredménytelen és gyermekellenes rendszer fenntartása 
mellett, mint az előbb említett gondolatmenetekkel 
megspékelt, feltűnési viszketegségbe mártott, múltba 
vésett ignorancia. 

Jóból az agybaj
(Folytatás az 1. oldalról)
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Tudomásul vette az alkotmánybíróság Klaus Iohannis 
államfő lemondását, megállapította a tisztség megüre-
sedését, és kedden kiadott határozatában azt is meg-
erősítette, hogy a három hónapon belül 
megválasztandó új elnök hivatalba lépéséig Ilie Bolojan 
szenátusi elnök tölti be ideiglenesen az államelnöki 
tisztséget. 

Az ideiglenes elnök szerdán veszi át hivatalát. Az elnöki 
tisztség megüresedésétől számított három hónapon belül a 
kormánynak meg kell szerveznie az új elnök megválasztását. 

Az alkotmányos előírások szerint az ideiglenes államfő 
mandátuma idején nem oszlathatja fel a parlamentet, nem in-
tézhet beszédet a törvényhozáshoz, és nem írhat ki országos 
népszavazást. 

Minden egyéb feladatkörben – nemzetvédelem, külpolitika, 
a kormány kinevezése, elnöki kegyelem, kitüntetések, kine-
vezések – teljes hatáskörrel tölti be az elnöki tisztséget. 

Klaus Iohannis hétfőn jelentette be lemondását, miután a 
parlament napirendre tűzte a felfüggesztésére irányuló ellen-
zéki kezdeményezés megvitatását. Iohannis biztosra vette, 
hogy az ellenzéki indítványt a törvényhozók többsége meg-
szavazza, és így népszavazást kell rendezni leváltásáról. 

Azt állította, lemondásával meg akarja kímélni Romániát 
egy értelmetlen politikai válságtól, amely elterelné a figyelmet 
az elnökválasztási kampányról, a jelöltek programjáról. 

Ilie Bolojan ideiglenes államfőként nem maradhat a Nem-
zeti Liberális Párt (PNL) élén. Hétfőn bejelentette: hogy Că-
tălin Predoiu belügyminisztert javasolja a PNL ideiglenes 
elnöki tisztségébe. A párt kedd este készült megválasztani 
ideglenes vezetőjét. 

A kormány már korábban döntött arról, hogy – az elnökvá-
lasztás megismétlését elrendelő december 6-i alkotmánybíró-
sági határozat alapján – május 4-én és 18-án tartják meg a 
megismételt elnökválasztást. (MTI) 

Tudomásul vette az alkotmánybíróság Iohannis 
lemondását, Ilie Bolojan az ideiglenes államfő

Valóban intenzívebbé vált a Moszkva és Washington közötti interakció a 
kormányhivatalok vonalán – jelentette ki kedden újságíróknak Dmitrij Pesz-
kov, a Kreml szóvivője, aki azzal kapcsolatban nem kívánt részletekbe bo-
csátkozni, hogy az ukrajnai rendezés ügyében érkezett-e konkrét javaslat 
Washingtontól. 

Az orosz és az ukrán közösségi médi-
ában megjelent közlésekre reagálva 
Peszkov azt mondta: a Kremlnek nincs 
tudomása arról, hogy Moszkvába érke-
zett volna Stephen Whitkoff, Donald 
Trump amerikai elnök közel–keleti kü-
lönmegbízottja. 

Közölte, hogy Moszkva nem tervez 
ilyen kapcsolatfelvételt. 

Az elnöki szóvivő hangot adott állás-
pontjának, miszerint aligha jelzi 
Moszkva és Washington álláspontjának 
közeledését az a tény, hogy Donald 
Trump megosztotta Vlagyimir Putyin 
orosz elnöknek az amerikai-európai kap-
csolatokra vonatkozó kijelentését, mi-
szerint az európai elitek hamarosan „a 
gazda lábához fognak állni, egy kicsit 

csóválják majd a farkincájukat”, és így 
„minden a helyére kerül majd”. 

Úgy vélekedett, hogy az amerikai ha-
tóságoknak az orosz elnök kijelentéseire 
irányuló figyelme azért fontos, hogy 
Washington megértse Moszkva állás-
pontját a globális kérdésekben. 

A szóvivő nem szólt arról, hogy az új 
amerikai kormányzat részéről érkeztek-
e konkrét javaslatok az ukrajnai rende-
zéssel kapcsolatban. „Egyelőre nincs mit 
hozzátennünk” – mondta Peszkov, aki az 
előző két nap folyamán sem megerősí-
teni, sem megcáfolni nem kívánta 
Trumpnak a The New York Post által 
idézett kijelentését, miszerint telefonon 
beszélt Putyinnal. A Kreml honlapja sze-
rint a két vezető legutóbb 2020. július 

23-án beszélt egymással. Peszkovnak 
kérdést tettek fel Trumpnak az amerikai 
Fox News tévécsatornának adott interjú-
jával kapcsolatban is, amelyben az ame-
rikai elnök azt mondta, hogy egy nap 
Ukrajna „Oroszországgá válhat”, és nem 
zárta ki, hogy Washington „vissza akarja 
majd kapni” az amerikai kormány által 
Ukrajnára elköltött összes pénzt, mint- 
egy 500 milliárd dollár értékű ukrajnai 
ritkaföldfém formájában. 

A Kreml szóvivője erre reagálva azt 
hangoztatta, hogy Ukrajna jelentős része 
vissza szeretne térni Oroszországhoz, és 
négy régió ezt már meg is tette. Mint 
mondta, ez „sok tekintetben összecseng 
Trump elnök szavaival”. 

Marija Zaharova orosz külügyi szó-
vivő közölte, hogy Szergej Rjabkov kül-
ügyminiszter-helyettes kedden fogadta 
Lynne Tracy moszkvai amerikai nagykö-
vetet. Az orosz diplomata szerint a felek 
a külképviseletek tevékenységéről tár-
gyaltak. (MTI) 

Intenzívebbé váltak  
a Moszkva és Washington közötti kapcsolatok 

Hat hónapra felfüggesztették posztjáról Michal Ostrowski lengyel fő-
ügyészhelyettest, aki az alkotmánybíróság elnökének indítványára eljárást 
folytat Donald Tusk miniszterelnök kormánya ellen államcsíny elkövetésé-
nek gyanújával – közölte kedden a Radio Wnet lengyel konzervatív csa-
torna, az értesülést később az államügyészség is megerősítette X közösségi 
honlapján. 

A főügyészhelyettes a Radio Wnet 
szerkesztőségével közölte: még várja a 
hivatalos döntés kézbesítését. 

Ostrowski a wpolityce.pl konzervatív 
hírportálnak elmondta: elképzelhetetlen-
nek tartja, hogy az eljárás ne folytatód-
jék. „Amint megismerem a döntést, 
panaszt nyújtok be ellene, de egyelőre 
kénytelen vagyok engedelmeskedni” – 
tette hozzá. Aláhúzta, mindenben törvé-
nyes módon járt el. 

Közölte, az ügyben az elmúlt napok-
ban már tanúként kihallgatta mások mel-
lett Malgorzata Manowska legfelsőbb 
bírósági elnököt és Mateusz Morawiecki 
volt kormányfőt. 

Kedd délelőtt a főügyésznek aláren-
delt államügyészség közöte: Ostrowski 
ellen fegyelmi eljárás indult „egyértelmű 
és kirívó jogsértések miatt”, amelyek lé-
nyege egyebek mellett az, hogy a nyo-
mozást a főügyészhelyettes „az 
ügyészségi nyilvántartási rendszerben 
történt bejegyzés nélkül” folytatta volna. 

Egyúttal köztudott, hogy Ostrowski 
„közeli kapcsolatban van” Bogdan Swi-
eczkowskival, az alkotmánybíróság el-
nökével, aki korábban a felettese volt – 
érveltek. 

A későbbi államügyészségi sajtókon-

ferencián tudatták: Adam Bodnar igaz-
ságügyi miniszter és főügyész kezdemé-
nyezésére nyomozás is indult Ostrowski 
ellen hatásköri túllépés bűntette elköve-
tésének gyanújával. 

Az államcsíny ügyében múlt szerdán 
az alkotmánybíróság elnöke, Bogdan 
Swieczkowski kezdeményezett eljárást, 
amelyet Ostrowskinak továbbított. Mi-
chal Ostrowski egyike azon főügyészhe-
lyetteseknek, akiket az előző kormány 
idején neveztek ki. 

Az ügyészség vezetése már korábban 
fegyelmi eljárást indított ellene, mert 
Andrzej Duda elnökhöz és az ellenzéki 
politikusokhoz hasonlóan kétségbe 
vonta a kormányváltás után az intéz-
ményben végrehajtott személyi változta-
tások törvényességét. 

Swieczkowski azzal gyanúsította meg 
Donald Tuskot, a minisztereket, Szymon 
Holownia szejm- és Malgorzata Kidawa-
Blonska szenátusi elnököt, a kormány-
koalíció alsó- és felsőházi képviselőit, 
valamint egyes bírákat és ügyészeket is, 
hogy a 2023 decemberében bekövetke-
zett kormányváltás óta „szervezett bűnö-
zői csoportban tevékenykednek”, 
melynek célja Lengyelország alkotmá-
nyos rendjének megváltoztatása, az al-

kotmánybíróság és más alkotmányos 
szervek, ezen belül az országos igazság-
ügyi tanács (KRS) és a legfelsőbb bíró-
ság működésének megszüntetése. 

Adam Bodnar igazságügyi miniszter 
és főügyész – aki a Swieczkowski által 
kezdeményezett eljárás egyik gyanúsí-
tottja – közben a nyomozással össze-
függő iratok átadását kérte Ostrowskitól. 
Anna Adamiak, a főügyész szóvivője 
hétfőn a PAP hírügynökséggel közölte: a 
kért dokumentumokat már továbbították 
a főügyészség titkárságára. 

Jaroslaw Kaczynski, a fő ellenzéki 
párt, a Jog és Igazságosság elnöke múlt 
szerdán „rendkívüli súlyúnak” nevezte 
Swieczkowski lépését. A bejelentés 
„megfelelő reagálás az országban fenn-
álló helyzetre” – fogalmazott. 

Andrzej Duda elnök aznap megálla-
pította: biztosra vehető, hogy „egy sor is-
métlődő és folytatódó jogsértésről van 
szó a végrehajtó hatalmat gyakorló sze-
mélyek részéről”. 

Szymon Holownia alsóházi elnök vi-
szont úgy ítélte meg: Swieczkowski sza-
vai „az orosz propaganda malmára 
hajtják a vizet”. Tomasz Siemoniak bel-
ügyminiszter „tisztán politikai jellegű-
nek” nevezte az ügyben folytatott 
eljárást. 

Ostrowski felfüggesztésére reagálva 
Swieczkowski az alkotmánybíróság hon-
lapján közzétett állásfoglalásban azt írta: 
Bodnar döntése jogtalan, és azt bizo-
nyítja, hogy Lengyelországban „rend-
szerszintű államcsíny” zajlik. (MTI) 

Felfüggesztették posztjáról  
a lengyel főügyészhelyettest 

Bizalmas információkhoz jutott  
a Nordis-ügy gyanúsítottja 

A nyomozás bizalmas információihoz hozzájutva 
Laura Vicol tudott arról, hogy a lakásán házkutatást 
fog tartani a terrorizmus és szervezett bűnözés el-
leni ügyészség (DIICOT) – derül ki a volt parlamenti 
képviselő előzetes letartóztatásának ítélőtáblai in-
doklásából. A Nordis-ügy gyanúsítottjai elleni kény-
szerintézkedéseket elrendelő bírónő megálla- 
pította, hogy a politikus elrejtette a mobiltelefonját 
a nyomozók elől. Vicol a házkutatást megelőző 
napon, február 2-án 23 órakor kikapcsolta a tele-
fonját, és másnap az ügyészség székhelyén egy 
másik készüléket adott át az ügyészeknek – olvas-
ható az indoklásban. Ugyanakkor a bírónő szerint a 
volt képviselő már néhány nappal a házkutatás előtt 
tudott arról, hogy az ügyészek meg fognak jelenni 
a lakásán. Ez a lehallgatott telefonbeszélgetéseiből 
derült ki. A bukaresti ítélőtábla múlt szerdán harminc 
napra előzetes letartóztatásba helyezte a Nordis-
ügyben gyanúsított Laura Vicol volt szociáldemok-
rata párti képviselőt és a férjét, Vladimir Ciorbát, a 
Nordis-csoport többségi tulajdonosát. (Agerpres) 

Trump az Izrael és a Hamász közötti 
tűzszünet felmondását szorgalmazza 

Donald Trump szerint fel kellene mondani az Izrael 
és a Hamász közötti tűzszünetet, amennyiben a 
palesztin terrorszervezet szombat délig nem engedi 
szabadon minden, 2023. október 7-én elhurcolt fog-
lyát; az amerikai elnök erről hétfőn újságírók előtt 
beszélt a Fehér Házban. Az elnök megjegyezte, 
hogy ez a saját álláspontja, amit Izrael felülbírálhat. 
Donald Trump egy hétfőn sugárzott interjúban arról 
is beszélt, hogy a Gázai övezetben élő palesztinok-
nak nem lenne joguk visszatérni a területre, mert 
azon kívül, kicsit távolabb biztonságos közösségek-
ben élhetnének. A Fox News hírtelevíziónak adott, 
korábban rögzített interjúban kifejtette, hogy véle-
ménye szerint az 1,8 milliós lakosság számára a 
régió országainak kellene földterületet biztosítani a 
lakóhely kialakításához.  (MTI) 



Az 1990-es marosvásárhelyi könyves-gyertyás felvonulás 35. év-
fordulóján Könyv és Gyertya díjjal mondott köszönetet az RMDSZ 
Maros megyei és marosvásárhelyi szervezete azoknak a szemé-
lyeknek, akiknek köszönhetően megvalósulhatott a város törté-
netének legnagyobb tömegmegmozdulása, ami fordulópontot 
jelentett a magyar nyelvű oktatás ügyében. A díjátadásra ünne-
pélyes keretek között került sor hétfőn este a marosvásárhelyi Kul-
túrpalotában. 

Menyhárt Borbála 

A Könyv és Gyertya kitüntetést 
az 1990. február 10-i, a kisebbségi 
jogok védelméért meghirdetett 
könyves-gyertyás néma tüntetés 
emlékére hozta létre az RMDSZ 
Maros megyei szervezete, és általa 
minden évben olyan személyek 
előtt hajtanak fejet, akik munkássá-
gukkal a magyar közösség érdekeit 
szolgálták, szolgálják. 

A hétfő esti díjátadó gála Köllő 
Gábor plébános áldásával vette  
kezdetét – ő 35 évvel ezelőtt is 
együtt imádkozott a marosvásárhe-
lyi sportcsarnok előtt összegyűlt tö-
meggel –, majd Markó Béla, az 
RMDSZ alapító elnöke, volt szö-
vetségi elnök vette át a szót. 

Mint mondta, néhány nappal ez-
előtt, amikor megjelent a helyi lap-
ban a hír a megemlékezésről, egy 
ismerőse nekiszegezte a kérdést: 
nem kellett volna-e megismételni a 
35 évvel ezelőtti felvonulás teljes 
útvonalát?  

– Nem – válaszoltam, ami akkor 
volt, nem kell megismételni. Ma 
már más a helyzet, más a világ, a 
múltat ne akarjuk visszahozni! Ma 
is küzdeni kell sok mindenért, de 
azóta visszaszereztük az anyanyel-
vünk nyilvános használatának a 
jogát Romániában, vannak magyar 
intézményeink, sőt, éppen kormá-
nyon is vagyunk. Ami egykor tör-
tént, nem kell megismételni, de 
kötelező emlékezni rá, hogy ne is-
métlődjön meg a történelem, soha 
ne ismétlődjön meg az a feszültség, 
az a gyűlölet, ami aztán elvezetett a 
fekete márciushoz. Ez az emlékezés 

és emlékeztetés értelme: tudni min-
den pillanatban, hogy ha nem vi-
gyázunk, a múlt rémei feltá- 
madhatnak. Ami 1990 első hónap-
jaiban Marosvásárhelyen történt, 
bizonyítja, hogy mindig van vá- 
lasztásunk: hallgathatunk vagy 
szólhatunk, meghunyászkodhatunk 
vagy tiltakozhatunk, kiállhatunk  
ország-világ elé vagy otthon ma- 
radhatunk, elbújhatunk vagy szem-
beszállhatunk – hangsúlyozta az 
egykori szövetségi elnök, aki  
szerint, bár a mai nemzedéknek hi-
hetetlennek tűnhet, valóban száze-
zer embert megmozgató tüntetés 
volt 35 évvel ezelőtt Marosvásárhe-
lyen. 

– A tömeg vége valahol a Hosszú 
utcában, a Marosvásárhelyi Rádió-
stúdió körül volt, az eleje pedig már 

a sportcsarnoknál, némán hömpöly-
gött a város utcáin, csak a transzpa-
rensek beszéltek, és a ki-kialvó 
gyertyák.  

A sportcsarnok erkélyéről Sütő 
András szólt a teret zsúfolásig meg-
töltő tömeghez, majd Köllő Gábor 
plébános mondott imát. Majd to-
vábbment a 25 ezernyi tüntető, és 
megtelt a tér másik 25 ezerrel, me- 
gint elmondta ugyanazt a beszédet 
Sütő András, és megint imádkozott 
Köllő Gábor. Harmadszor is, majd 
negyedszer is. Hogy miért is érde-
mes emlékezni? Hogy ne feledjük: 
amikor szükség van rá, van ben-
nünk erő, van szolidaritás, van bá-
torság is – emelte ki. 

Emlékezünk a szolidaritásra,  
az erőre és az alázatra 

Mihályfalvi Katalin, az RMDSZ 
oktatásért felelős ügyvezető alel-
nöke szerint az ünnepséggel az er-
délyi magyarság összefogására,  
az anyanyelvhasználatra, az anya-
nyelvi oktatásért folytatott kö- 
zös harcunkra, Sütő Andrásra, a 
könyvre és a gyertyára, a temp-

lomra és az iskolára emlékezünk. 
De arra a szolidaritásra, erőre és 
alázatra is, amit az erdélyi magyar-
ság pontosan 35 évvel ezelőtt Ma-
rosvásárhelyen felmutatott. Mint 
mondta, 35 évvel ezelőtt nem vol-
tak az erdélyi magyarságnak ön-
álló, erős lábakon álló saját 
intézményei, nem volt helyünk a 
felsőoktatásban. De nem is kell 35 
évet visszamennünk az időben, hi-
szen húsz évvel ezelőtt, szülőként 
ő maga is megtapasztalta, amikor 
nem talált magyar bölcsődét a saját 
gyermeke számára. Ma viszont 
örömmel tapasztaljuk, hogy Er-
dély-szerte több településen mű-
ködnek magyar nyelvű bölcsődei 
csoportok, és ma már természetes 
és magától értetődő a magyar szü-
lők számára, hogy magyar bölcső-
débe, majd magyar iskolába íratják 
csemetéiket. – Mindez a könyvnek 
és gyertyának köszönhető, vala-
mint azoknak, akik az elmúlt 
három és fél évtizedben folyamato-
san küzdöttek a jogainkért – tette 
hozzá az oktatásért felelős ügyve-
zető alelnök. 

– Kedves marosvásárhelyiek, ba-
rátaim! – köszöntötte a jelenlévőket 
Kilyén Ilka, a Sütő András baráti 
társaság alelnöke úgy, ahogy a néhai 
költő is szokta. Elmondta, nagy 
öröm, hogy fiataljaink fontosnak 
tartják a gyökereket, az elődök pél-
damutató cselekedeteit, így együtt 
élhetjük meg a nemzeti közösség-
hez tartozás biztonságos örömét. 

A gála keretében idén Könyv és 
Gyertya díjat vehetett át Béres And-
rás, Borbély László, Demeter And-
rás, Gálfalvy György, Jakots 
László, dr. Kikeli Pál, Káli Király 
István, Köllő Gábor, Markó Béla, 
Miholcsa József és Szepessy László, 
illetve a jelenlévők egypercnyi 
csenddel tisztelegtek Sütő András, 
Szabó György Pál és Jakabbfy Atti- 
la emléke előtt. 

Az eseményt a Boróka, a Bor-
sika és a Napsugár néptáncegyüt- 
tesek, a Maros Művészegyüttes, va-
lamint a Marosvásárhelyi Állami 
Filharmónia előadása, illetve Páll 
Dávid szavalata és Tollas Gábor 
színművész felolvasása tette még 
ünnepélyesebbé.

Átadták a Könyv és Gyertya díjakat 

Florin Barbu mezőgazdasági miniszter azt üzente hétfőn azok-
nak a politikusoknak, akik a szupermarketek bojkottálására 
szólították fel a lakosságot, hogy „hagyják békén” a hazai ter-
melőket és a feldolgozóipari vállalkozókat. A tárcavezető Călin 
Georgescu kezdeményezésére reagált egy sajtótájékoztatón. 
A volt független elnökjelölt arra biztatta a lakosságot: hétfőn 
ne vásároljanak a szupermarketekből tiltakozásként amiatt, 
hogy a külföldi tulajdonban lévő nagy áruházláncok „nulla pro-
fitot jelentettek, és nem forgalmaznak romániai termékeket”. 

Barbu arra kérte a bojkott kezdeményezőit, hogy ha tisztességte-
lennek tartják a kiskereskedelmi láncok eljárását, akkor tárgyaljanak 
a mezőgazdasági minisztériumban létrehozott árfigyelő bizottsággal. 
A miniszter úgy vélekedett, hogy a kiskereskedelmi láncok bojkottja 
súlyos károkat okozhat a romániai termelőknek és feldolgozóknak. 
Emlékeztetett arra, hogy korábban a kormány korlátozta az alapélel-
miszerek kereskedelmi árrését, és ez az intézkedés július 31-ig ha-
tályban van. Emellett a mezőgazdasági tárca kezdeményezte a 
tisztességtelen piaci gyakorlatokról szóló uniós irányelv módosítását 
olyan módon, hogy a teljes láncban – a termelőktől a feldolgozókon 
át a forgalmazókig – küszöböljék ki a tisztességtelen gyakorlatot. 

„Mindig is azt szerettem volna – és ezt nyilvánosan is elmondtam 
–, hogy az azonos termékkategóriákra ugyanazt a kereskedelmi árrést 
alkalmazzák. De a több mint 70 százalékban romániai termékeket for-
galmazó kiskereskedelmi láncok bojkottja nem jó dolog, mert elfa-
julhat” – jelentette ki. Példaként említette, hogy a hazai tejipari 
vállalatok fogják megszenvedni, ha a bojkott egy napnál tovább tart, 
mert a tej romlandó termék. 

Kérdésre válaszolva Barbu megerősítette: piackutatások és a Ver-
senytanács adatai is alátámasztják, hogy a kiskereskedelmi láncok 70 
százalékban romániai termékeket forgalmaznak. (Agerpres)  

„El a kezekkel a hazai 
termelőktől  

és feldolgozóktól!” 

Fotó: Nagy Tibor

Nem sokaság, hanem lélek tesz csuda dolgokat, ju-
tott eszembe a már közhelyszerűen sokat idézett Ber-
zsenyi-kezdősor hétfő délután Marosvásárhelyen a 
sportcsarnok előtti téren. Nem sokaság? Egy-egy 
rendkívüli lélek, egyéniség, személyiség is eldönthet 
sok mindent, de bizony tömegre, az arra alapozás tu-
datára is szükség van, ha valamilyen nagyobb horde-
rejű dolgot szeretnénk elérni, ez már többször 
bebizonyosodott. Ezer ember sok vagy kevés? Ezen is 
tűnődtem egy keveset, miközben jólesően lubickoltam 
a sok-sok fiatalember keltette vidám zsongásban. A 
teret a diákok önfeledt izgő-mozgó morajlása töltötte 
be. Övéké volt a tér, ahogy szintén hangoztatni szoktuk 
időről időre. Harmincöt évvel ezelőtt egy tűt sem le-
hetett leejteni szerte a környéken, annyian voltunk. 
Majdnem százszor többen, mint most. Akkor is könyv 
és gyertya volt nálunk, kicsik és nagyok, fiatalok és 
öregek, középkorúak és aggastyánok, mindenki, aki 
számít. Messzire, még határokon túlra is visszhangzó, 
hatalmas, néma kiáltás benyomását keltette az a meg-
rendítő, drámai felvonulás. Az akkoriak közül renge-
tegen hiányoznak ma már a városból. Nemzedékek 
hunytak el, még sokkal többen végleg elhagyták Vá-
sárhelyt, külföldre távoztak. Jó lenne, ha velünk lehet-
nének, szükségünk lenne rájuk ezen az elszegényedő, 
egyre zsugorodó megyeszékhelyen. Félő, hogy mind 
kevesebben leszünk, zsugorodik a sorsdöntő fellépé- 
sekre mind kevésbé képes, egyként érző és cselekvő 
sokaság. Vajon újabb évtized teltével a most jelen levő 
vidám diákok soraiból hányan lesznek még a vásár-
helyiek magyar közösségének tagjai? A mostaniak 
már magától értetődőnek érezhették, hogy az anya-
nyelvükön, magyarul tanulhatnak. Talán igazából bele 
sem gondoltak, hogy azon az 1990-es csendes tünte-
tésen az ő, illetve a szüleik emberi jogai és jövőszabó 

esélyeinek biztosítása miatt vonultunk véget nem érő 
oszlopokban végig a főutcákon, tereken. Ez a mos-
tanra saccolt ezres tömeg sem volt kicsi, így is fenn-
akadást okozott a közforgalomban, miközben békésen 
sétált át a csarnoktól az Aranka György-szoborig. Az 
autósok legtöbbje nem is értette, mi történhetett, bosz-
szankodtak is elegen, bár manapság megszokottá kezd 
válni az ilyesmi. Hol itt, hol ott tiltakoznak valamiért. 
Persze látható volt, ez nem olyasvalami. Ez életteli, 
vidám, fiatalos, optimista megnyilatkozás volt. Igaz, 
azzal az életre szóló, felemelő élménnyel sem ruházott 
fel, mint ami akkor, kilencvenben vésődött kitörölhe-
tetlenül mindazok lelkébe, akik részesei lehettek az 
immár történelminek is tekinthető eseménynek, kimon-
datlanul is éreztetve, micsoda ereje lehet annak, ha 
összefogunk, ha mindannyian ugyanazt akarjuk. Úgy 
adódott, hogy annak idején, amikor mindez történt, 
Sütő András közvetlen közelében lehettem, észleltem, 
mekkora hatással volt rá is, hogy az egyszerinek szánt 
biztató beszédét többször meg kellett ismételnie, hogy 
a hatalmas embertömeg újabb hullámaihoz is elérje-
nek gondolatai. Egyre kerekebbek, eszmeileg, érzel-
mileg telítettebbek lettek a gondolatai. Nagyon sokan 
hittük akkor, hogy azokat az órákat sohasem felejtjük 
el. 2025. február 10. nyilván más volt. De jólesett az 
emlékezés. Mást élhetett, érzékelhetett meg az iksz, ip-
szilon, zé, alfa, béta, mindenféle új generáció. Nyom-
tatott könyv talán nem is volt mindenkinél, de e-book 
ott lapult mindannyiuk okostelefonjában. Talán erre 
az alkalomra is jó néhányan emlékeznek majd sokáig. 
Nem berzsenyis „sokaság és lélek” költői emelkedett-
ségű viszonylatában, de úgy, mint egy olyan hangula-
tos suli utáni együttlétre, amikor nem a 
fegyelmezettség volt a lényeg, és mindenki jól érezte 
magát. (N.M.K.) 

Erről jut eszembe 
Nagy Miklós Kund 
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Nagy Székely Ildikó 

Azt hiszem, minden város-
nak megvannak a legen-
dás figurái, azok az 

összetéveszthetetlen arcok, amelye-
ket mindenki ismer. Az arcok mö-
gött rejtőző történetről rendszerint 
nem sokat tudunk – vagy éppen 
semmit sem –, mi több, ezek a jel-
legzetes alakok sokszor azt a be-
nyomást keltik, mintha nem is lenne 
történetük. Csak úgy vannak, mint 
a helyükön felejtett, régi macska-
kövek, nem öregednek, és nem is fi-
atalodnak, minden vonásuk és 
rezzenésük azt sugallja: fölöttük 
nincs hatalma az időnek. Aztán 
egyszer csak eltűnnek, és akkor ki-
derül, hogy mégis volt… 

Számomra ilyen alkotóeleme 
volt a pár évtizeddel ezelőtti Vásár-
helynek a Művész mozi előtt ku-
porgó mérleges néni (mond- 
hatnám, hogy asszony, de tudomá-
som szerint mindenki néniként em-
legette). Lehetetlen volt meg- 
saccolni az életkorát, és akármeny-
nyit is változott körülötte a város, 
ő esztendőről esztendőre ugyan-
olyan maradt. Télen-nyáron 
ugyanabba a kopott barna irha-
bundába burkolózva figyelte a já-

rókelőket, volt, akinek oda is szólo-
gatott a kendője alól, máskor meg 
saját magához intézte kusza mon-
datait. Mindig hadart, mintha attól 
tartott volna, hogy kifogy belőle a 
szusz, és sosem ér a végére ködös 
eszmefuttatásainak. Ritkán akadt 
kliense, de ha valaki mégis igénybe 
vette az öreg mérőeszközzel nyúj-
tott szolgáltatást, úgy biztatta a je-
lentkezőt, mint egy focimeccs 
leglelkesebb szurkolója. Nem tar-
totta magában a véleményét, ha a 
mérleg nyelve túlságosan megló-
dult, szinte kiabálva közölte a kun-
csafttal, hogy sok, nagyon sok, le 
kell fogyni hamar. Egyszer láttam, 
ahogy egy suhanccsapat incselke-
dett vele, le is teremtette jól a fia-
talokat, ha emlékezetem nem csal, 
talán még köpött is egyet utánuk. 
Nem tudom, mikor szívódott fel a 
főtéri forgatagból, de ha buszozom 
egyet gondolatban az időben, most 
is tisztán elém rajzolódik mindent 
látó, barna tekintete.  

Ha egy Fekete Péter-szerű kár-
tyacsomag lapjaira képzelném a 
városközpont egykori szereplőit, a 
bundás mérőasszonyt – mestersé-
génél fogva – biztos, hogy a főtér 
túloldalán, a Toldalagi-palota kö-

zelében 12-13 évvel ezelőtt üldö-
gélő, szürke kalapos emberrel ta-
láltatnám. Igaz, neki egészen más 
volt a stílusa, nem igyekezett fűvel-
fával beszélgetést kezdeményezni, 
de ha valaki megszólította, készsé-
gesen válaszolt. 2013 júniusában a 
közeledésemre velem is szóba ele-
gyedett, és az együtt töltött negye-
dóra-húsz percből egy történet 
született A mérleges címmel (rá is 
bukkantam erre az írásra a virtuá-
lisban, ez segített behatárolni be-
szélgetésünk idejét). Biztos vagyok 
benne, hogy a 78 éves özvegy fér-
fira kevesebben emlékeznek a vá-
sárhelyiek közül, mint a bundás 
asszonyra, hiszen ő – a maga csep-
pet sem hivalkodó, alázatos jelen-
létével – a többség számára 
láthatatlan maradt, múlt szombati 
beszélgetésem mégis elsősorban őt 
juttatta eszembe. 

A kora délutáni órákban talál-
koztam az ősz tincseit kötött sapka 
alá gyömöszölő férfival, aki az 
egyik lakótelepi üzlet sarkánál vá-
rakozott. Bevásárlószatyrát a fal 
mellé támasztotta, a fal párkányára 
pedig egy kartonlapot rögzített, 
amin román nyelvű felirat hirdette: 
egy lej a méretkezés. (Éppen mint 

a régebbi időkben.) A lábánál va-
donatújnak látszó elektromos mér-
leg pihent. Mielőtt odaértem volna, 
egy fiatalember már lecövekelt a 
kötött sapkás előtt. Felállt a mér-
legre, átnyújtotta a pénzt, aztán 
ment is tovább. Én következtem. 

– A kabát és a cipő plusz két kiló 
– nyugtatott meg románul a férfi, a 
mérőműszeren megjelenő számtól 
ugyanis furcsa arcot vághattam. 

– Hogy jött az ötlet, hogy ilyes-
mivel foglalkozzon? – kérdeztem, 
mert valami azt súgta: egy hirtelen 
ötlet késztette az illetőt arra, hogy 
testsúlyuk méricskéltetésére csalo-
gassa magához a járókelőket. Ma-
napság, amikor szinte minden 
lakásban van egy olcsón vásárolt, 
jól működő fürdőszobamérleg, eny-
hén szólva különösnek tűnt a kez-
deményezés.  

– A lányomtól kaptam ezt a mér-
leget jó pár éve ajándékba, és 
azóta is csak ült a csomagjában ki-
bontatlanul. Csípőprotézis-műtét 
előtt álltam akkoriban, és gyorsan 
le kellett fogynom, de e nélkül az 
eszköz nélkül is sikerült. A napok-
ban jutott eszembe, hogy végre 
hasznát vehetném. Kicsi a nyugdí-
jam, jól jön egy kis ráadás.  

– Ma próbálta ki először? – kí-
váncsiskodtam tovább. 

– Igen, és ha jól megy, máskor is 
jövök. Az időmből kitelik, csak ne 
essen az eső. A lányom Brassóba 
ment férjhez hét évvel ezelőtt, a ko-
ronavírus alatt pedig a feleségem 
is itthagyott, azóta egyedül élek. A 
lányom meg a vejem többször 
mondta, hogy költözzem hozzájuk, 
de én itt szoktam meg, itt szeretem. 
Ha náluk laknék, nem tudnék min-
den hétvégén kimenni a feleségem-
hez a temetőbe.   

– Hányan méretkeztek meg 
idáig? – hozakodtam elő az újabb 
kérdéssel. 

– Maga a harmadik. De még 
egy órája sem jöttem. Remélem, 
tíz-húsz kliensem azért lesz. Né-
hány órát még mindenképpen ma-
radok. 

Elköszöntem, jó másfél óra 
múlva azonban visszamentem az 
üzlethez. A kötött sapkás férfi már 
nem volt ott. Számítottam arra, 
hogy a vasárnapot kihagyja, de 
hétfőn is hűlt helyét találtam. Talán 
nem hozott anyagi hasznot a pró-
banap, vagy a rend egy buzgó őre 
riasztotta el az aprópénzkereseti le-
hetőségtől – ki tudja? Engem min-
denesetre megnyugtatott a jelen- 
léte, ahogy annak idején a szürke 
kalapos férfié vagy a barna bun-
dás, kortalan asszonyé. 

HÉTKÖZNAPI TÖRTÉNET Mérleg visszatérőben  

A Vibe Fesztivál Valentin-napi 
akciója nem csak a szerelmeseknek 
szól. Barátok, testvérek, családok, 
két- és háromfős társaságok is most 
juthatnak a legjobb áron bérlethez 
Erdély legnagyobb magyar feszti-
váljára. A Vibe Fesztivál Valentin-
napon is összehozza azokat, akik 
együtt akarják megélni a nyár leg-
jobb pillanatait. Február 14-ig a 
fesztivál különleges ajánlattal ké-
szül: két- és háromfős társaságok 
most a legjobb áron juthatnak bér-
lethez. Akár egy romantikus feszti-
válhétvégére, akár egy felejthetetlen 
baráti élményre készül valaki, ez az 

utolsó lehetőség, hogy kedvezmé-
nyesen biztosítsa a helyét. Ráadásul 
a fellépők sora is tovább bővült, így 
a Maros-part idén még nagyobb 
bulit ígér. 

Új lendület, még nagyobb 
fesztiválélmény 

„A Vibe Fesztivál idén minden 
eddiginél nagyobb területen, össze-
sen 13 hektáron várja a látogatókat 
a Maros-partra. A szervezők célja, 
hogy a fesztivál minden pontján fo-
lyamatosan történjen valami, ezért 
az eddig megszokott struktúrát át-
alakítva a nulladik nap csütörtöktől 

kezdődik. A fellépők száma nem 
csökken, viszont a fesztiválprogram 
még sűrűbb és izgalmasabb lesz, 
így biztosítva egy lendületesebb, 
összetettebb élményt. A fesztivál ar-
culata is egységesebbé válik, to-
vább erősítve azt a közösségi 
hangulatot, amely a Vibe sajátja” – 
fogalmazott Rés Konrád Gergely 
főszervező. 

Új húzónevek a techno,  
EDM és hiphop világából 

A Vibe Fesztivál idei fellépői kö-
zött ott vannak a legfrissebb zenei 
felfedezettek és a már jól ismert, 

meghatározó előadók is. Az underg-
round és mainstream találkozása, 
friss hangzások és ikonikus sláge-
rek – a lineup idén is sokszínű, iz-
galmas és tele van meglepetésekkel. 
Az újonnan bejelentett fellépők: Tu-
jamo – a globális EDM egyik meg-
határozó neve, slágerei világszerte 
dübörögnek; Olivier Giacomotto – 
a deep house és techno világából ér-
kező elismert francia DJ és produ-
cer; Stella Bossi – a berlini 
technoszcéna egyik legizgalmasabb 
szereplője; Beton.Hofi – a magyar 
hiphop egyik legnagyobb hatású 
előadója; Mirror Glimpse – Krúbi 

zenekara, amely egyedi hangzásvi-
lágával és mondanivalójával tűnik 
ki; az Erős Vs Spigiboy – ikonikus 
DJ-páros, amely  a retro és az elekt-
ronikus zene találkozásából hoz 
össze  felejthetetlen bulikat; Henn – 
friss név a magyar trap világában, 
egyre növekvő közönséggel; K-
OSZ DISCO – a legnagyobb ma-
gyar bulihimnuszok modern 
köntösben; Sterbinszky X Mynea – 
generációkat összekötő DJ-kollabo-
ráció, amely garantáltan felpörgeti 
a hangulatot; Lotfi Begi – a magyar 
elektronikus zenei élet meghatározó 
szereplője. Ezekhez a nevekhez 
csatlakoznak azok az előadók, aki-
ket már korábban bejelentett a Vibe: 
Dimitri Vegas & Like Mike, 6363, 
BSW és a GANG, DESH, Döndi 
Duó & Roli Zenekar, Dzsúdló, 
Ekhoe, Elefánt, Halott Pénz, Hősök, 
Koósz Milán, Lmen Prala, Manuel, 
Missh, Moriones, Parno Graszt, 
Pici, Pogány Induló, Pumped Gabó, 
Tankcsapda. A teljes lineup ezzel 
sem végleges – további nevekre 
lehet számítani! 

A Valentin-napi akció keretében 
kétféle bérlettípus érhető el kedvez-
ményes áron: a Double Pass – két 
fő részére szól, darabonként 339 le-
jért, így ketten együtt 678 lejért jut-
hatnak be a fesztiválra; a Triple 
Pass – háromfős társaságok szá-
mára ideális, a jegyek egyenként 
319 lejbe kerülnek, vagyis a teljes 
csomag 957 lej. Ez az utolsó lehe-
tőség, hogy a legjobb áron lehessen 
biztosítani a helyet a nyár egyik leg-
nagyobb fesztiválján, hiszen az 
akció február 14-én éjfélkor véget 
ér, ezt követően a jegyárak emel-
kednek.  

A Vibe Fesztivál Valentin-napi 
akciója nem csupán kedvezményes 
jegyárakat és új fellépőket jelent, 
hanem egy ígéretet is: a legjobb 
fesztiválpillanatok azokkal a legem-
lékezetesebbek, akikkel együtt éled 
át őket. (közlemény)  

A Vibe Fesztivál ajánlata  
Cupido olcsóbb jegyekkel és új fellépőkkel  

Illusztráció       Fotó: Nagy Tibor (archív) 
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Napsütés, g zölg  disznók, tekered  kolbászok, muzsika és nye-
remények jellemezték a múlt hét végi disznóvágó fesztivált a Szé-
kelytompa melletti Murok étterem és panzió területén. Vidéken 
ma sem ritka a disznóvágás, akit ez kevéssé kötött le, az csak ké-
s bb érkezett, a kóstolóra, míg a gyermekeket a játszótér mellett, 
a sátorban is várták disznóhoz köt d  foglalkozásokra. Kézm ves 
termékekb l, ételb l-italból és jókedvb l nem volt hiány, annál 
kevesebb volt a hely az autók számára: két parkoló sem volt ele-
gend , a f úton is legalább fél kilométeren sorakoztak a járm vek 
mindkét irányban. 

Gligor Róbert László 

A házigazdák semmit sem bíztak 
a véletlenre, profi szakért k készí-
tették el  a nagy Murok-disznóvá-
gást. Míg a tavaly sszel 
megszervezett els  Murokfesztet, a 
zakuszkaf zést viszonylag rövid 
id n belül kellett megszervezni, és 
úgy is sikeres lett, ezúttal jóval több 
id  állt rendelkezésükre a második 
fesztivált „tet  alá hozni”. Az el -
zetes visszajelzések pozitívak vol-
tak minden felhasználói felületen, 
így számítottak a tömegre – mondta 
el a Népújságnak a Murok egyik 

társtulajdonosa. Elégedettek, és a 
résztvev k is azok – fogalmazott 
Keresztesi Zsolt, rámutatva, hogy 
még a gyerekek számára szervezett 
tevékenységeken is nagy volt az ér-
dekl dés.  

A hétvégi rendezvényr l kérdé-
sünkre elmondta: a Nyárádmentén 
nem volt még disznóvágó fesztivál, 
bár Erdélyben sok helyen hosszú 
évek óta gyakorolják, van, ahol év-
tizedek óta. „Nem találjuk fel a spa-
nyolviaszt, csak követünk más 
trendeket” – tette hozzá. A nemrég 
megjelent sertéspestis miatt a Nagy-
sármásra tervezett hasonló feszti-
vált kés bbi id pontra kellett 
halasztani, számukra viszont az el-
múlt héten megadta a szervezési en-
gedélyt a megyei közegészségügyi 
hatóság, így szombat reggel 7 óra-
kor felsorakozhattak a csapatok 
egy-egy disznó átvételére. Az a cél-
juk, hogy a Murokban évente négy-
öt kis fesztivált szervezzenek, és a 
mostani siker nyomán a disznóvá-
gást biztosan megtartják a követ-

kez  évben is, még nagyobb rész-
vétellel – vonta le a következtetést 
Keresztesi Zsolt. 

Étkek és zs ri a javából 
Szombaton reggel kilenc csapat 

ölte le a disznót: a makfalvi Vass 
Metal, a szovátai City Taxi, a Ren-
des Magyar Disznó Szúrók 
(RMDSZ), a marosvásárhelyi Sik-
kaszós és a BSG, a nyárádszeredai 
Házmester, a holtmarosi Kemény 
Legények, a székelyvajai Pécsi 
Kürt s és a demeterfalvi Retkesek 
csapatai vetk ztek ingujjra a hideg 
reggelen. A „szúrópálinka” és a reg-

geli elköltése után elkezd dött az 
állatok perzselése és feldolgozása. 
Kora délel tt már minden csapatnál 
g zölgött a sátor környéke, volt, aki 
már az utolsó húsokat darabolta, 
míg mások még csak mosták vagy 
bontották fel az állatot. A hangulat 
azonban jó volt, a köszönt  koccin-
tások s a napsütés felolvasztotta a 
zúzmarát, a szorgos férfi- és n i 
kezek igyekeztek az asztalokat 
szebbnél szebbé varázsolni, a levá-
gott disznófejet közszemlére tenni, 
az állat füléb l és b réb l kóstolót 
felkínálni, majd az állatok húsát 
adagokra osztani és az ebédet el -
készíteni. A szervez knek volt egy 
kitétele: mindenki azt süthet-f zhet, 
amit kíván, de kötelez en egy bog-
rácsban és egy grillen készített ételt 
kellett a zs ri asztalára helyeznie 
délben.  

Volt nagy sürgés-forgás, készült 
a korhelyleves vagy káposztaléle-
ves, a torokpecsenye, a székely ká-
poszta, a töltött káposzta, a 
vargányás mészárostokány, konyak-

ban párolt bels ségek és toroská-
poszta a bográcsokban, a puliszka 
sem hiányozhatott, míg a t zhelye-
ken flekken, kolbász, májas, csavart 
hús sistergett. Amíg a szakácsok a 
t z körül dolgoztak, a csapatok 
többi tagja sem tétlenkedett, rölték 
a húst, feldarabolták a szalonnát, és 
hamarosan tekeredett a kolbász, 
májas, véres, olvasztották a zsírt, 
lesték a barnuló tepert t.  

A csapatok minden lépését egy 
öttagú zs ri követte egész nap: a 
disznó lefogásától, leölését l, felda-
rabolásától kezdve az asztalok meg-
terítéséig, a tálalásig, felszolgálásig. 
A csapatoknak oda kellett figyel-
niük az igényes munkára, és sikerült 
is nehézzé tenniük az ítészek dolgát. 
Ahogy elkészült az ebéd, vinni is 
kellett a zs ri asztalára. Volt, aki 
egy fogást, volt, aki egész menüsort 
kínált, így a zs ri több órán át kós-
tolgatott és tanakodott. Tapasztalt 
szakért ket kértek fel erre a fel-
adatra: dr. Hora iu Suciu marosvá-
sárhelyi szívsebészt, Tóth Sándor 
nyárádszeredai polgármestert, Má-
tyás János három évtizedes tapasz-
talattal rendelkez  nyárádszeredai 
böllért, Dósa Árpádot, a kibédi 
Dósa húsfeldolgozó üzem tulajdo-
nosát, valamint Sz cs El d mester-
szakácsot. 

Muzsika, kézm ves termékek, 
versenyek 

Amíg a zs ri végezte a dolgát, az 
egyre növekv  tömeg is igyekezett. 
Ugyanis a közönség is szavazhatott, 
ezért nem is volt hiány kóstolgatók-
ból. A napsütés, a finom étkek és 
borok jó hangulatot eredményeztek, 
egy háromtagú muzsikus csapat 
többször is maga mögé utasította a 
térzenét, az ket körülállók vígan 
dalolhattak egész nap. 

A teret nemcsak az érdekl d k 
töltötték be, a kézm vesek bódéi is 
kinyitottak. Ott volt az szi zakusz-
kafesztiválról már ismert marosvá-
sárhelyi „mustáros fiú”, a szovátai 
Arteus termékei, a nyárádszeredai 
Mirabilis gyertyadíszei, a székely-
vajai Pécsi Székely Kürt s finom-
ságai, a marosvásárhelyi Horgi 
Tcucc kézm ves ékszerei, a haraszt-
keréki Krizsán Apis mézei és méhé-
szeti termékei, a messzebbr l 
érkezett Feny kuti Esztena hozott 
sajtokat, ordát, száraz szalámit, za-
kuszkát, lekvárt, szörpöt, kalácsot 
és házi csokoládét.  

A nyárádmagyarósi Vass Manu-
faktúra 2020 óta termeszt fekete ri-
bizlit, amib l pálinkát, bort és 
szörpöt készít, amit maga palackoz. 
Az évente b vül  ültetvény elérte a 
70 árt, így a túlnyomóan online ér-
tékesítés mellett most elkezdtek pi-
acokra és eseményekre is eljárni 
termékeikkel – tudtuk meg Vass Ró-
bert tulajdonostól. A székelytompai 
Pataki Beáta hét éve készít kézm -
ves szappanokat, szilárd sampono-

kat, kézkrémeket, testápoló tömbö-
ket, hajápoló szereket, gyógynövé-
nyes ken csöket, 
murokmagolaj-szappant, hajolajat, 
szérumokat. A Natural Beauty Body 
termékeket f leg online értékesíti, 
de néhány kis üzletben is kaphatók, 
egy havi vásárra is eljár a tulajdo-
nos, és ha már a saját falujában volt 
fesztivál, nem hagyhatta ki az alkal-
mat – tette hozzá. 

A gyermekekre is figyeltek a 
szervez k: míg a legkisebbek a ját-
szóteret lepték el, addig a nagyob-
bak a sátorban disznó- 
köröm-manik rre ülhettek be, azaz 
a disznóbokát és -körmöt festhették 
és díszíthették. Erre harminc-negy-
ven gyerek nevezett be, a végén a 
szervez k a legijeszt bb, a legro-
mantikusabb és a legdíszesebb disz-
nómanik rt díjazták. A fiúk f leg a 
disznódartsban próbálták ki ügyes-
ségüket; az itt felajánlott játékma-
lackák hamar elfogytak, ami a 
szervez k szerint igen nagy érdek-
l désre utal. A szervez k közösségi 
oldalára disznóbúcsúztatókkal lehe-
tett benevezni, ezek közül a nyárád-
szentbenedeki Imre Márta versikéje 
kapta a legtöbb szavazatot s a díjat 
is. 

Jól szórakoztak 
Az érdekl d  tömegben mi is kí-

váncsiskodtunk, azt próbáltuk meg-
tudni, hogy érezték magukat a 
résztvev k. A marosvásárhelyi Ké-
menes Hajnal legutóbb gyermekko-
rában vett részt disznóvágáson, 
kíváncsi volt arra, hogy mi történik 
egy ilyen eseményen. Nagyon jó 
kezdeményezésnek tartja, 
örült a jó hangulatnak, a 
gyermekfoglalkozásoknak. 
Úgy véli, az emberek nem 
kimondottan ebédelni, 
hanem szórakozni érkeztek 
szombaton a helyszínre.  
székelyföldi születés , ezért 
– a kolbászt kivéve – egé-
szen más ízvilágot és más el-
készítési módozatokat talált 
itt, éppen ezért volt érdekes 
ezeket kipróbálni – mondta 
elégedetten. 

A gernyeszegi Balogh Jó-
zsef nem titkolta: azért érke-
zett, hogy ellopja a 
disznóvágó-fesztivál ötletét, 
és azt a Fels -Marosmentén 
is megszervezze, de azt ta-
pasztalta, hogy a nyárádmen-
tiek megel zték ebben. Nagyon 
finomak voltak az ételek és a borok, 
szülei, nagyszülei ízeit is megta-
lálta, sok ember szórakozott, a zs -
rinek nehéz dolga volt, ezért 
sikeresnek tartja a rendezvényt, 
hozzátéve, hogy remélhet leg lesz 
folytatása. 

A tömegben magánemberként 
ott volt Marosvásárhely elöljárója 
is, aki örült annak, hogy sok régi is-
mer ssel találkozott. A kulináris jel-
leg  fesztiváloknak azért nagy a 
jelent sége, mert ételeink révén is 
hagyományt ápolunk, és ezeket át 

kell adni a következ  nemzedék-
nek. – Ez egy olyan hely, ahol jó 
ételekkel szolgálnak, és jó barátok-
kal lehet találkozni, itt van a Nyá-
rádmente színe-java, ezért is jött el 
sok marosvásárhelyi is a rendez-
vényre – nyilatkozta lapunknak 
Soós Zoltán polgármester. 

Az asztalok túlodalán sürgöl d k 
közül Bakos Gyula elmondta: a 
holtmarosi csapat baráti társaság-
ként jelentkezett be a fesztiválra, 
els  alkalommal sütöttek-f ztek, és 
nagyon jól érezték magukat. A szo-
vátai City Taxi társaság tulajdonosa 
közeli kapcsolatban áll a Murok 
egyik társtulajdonosával, a tavalyi 
zakuszkafesztiválon is itt voltak. 
Nagyon elégedettek a tapasztaltak-
kal, szeretnek versenyezni, jól érez-
ték magukat – árulta el Grünesz 
Csaba, míg a társaság által felkért, 
szakmáját illet en erdész Demeter 
Zsolt böllér és szakács hozzátette: 
köszönik a meghívást, nagyon jó 
társaság volt itt, jól érezték magukat. 

Értékelt tudás és jókedv 
A tervezetthez képest csupán fél 

órát késett a délutáni eredményhir-
detés: a zs ri minden mellébeszélés 
nélkül bejelentette, hogy a fesztivál 
legjobb böllérének járó díjat az 
RMDSZ csapatát er sít  székely-
tompai György Pálnak ítélte oda, a 
legjobb fül- és b rkóstolót a mak-
falvi csapat kínálta, a legjobb bog-
rácsost a BSG, a legjobb grillezett 
ételt a Sikkaszós csapat készítette. 
A közönségdíjat a City Taxi vitte el, 
307 szavazatból 136 cédulán szere-
pelt a neve, a fesztivál különdíját, a 

Dósa mészárszék termékkosarát is 
a BSG nyerte el. 

Napnyugtával az id  h vösre 
fordult, de a hangulat nem hagyott 
alább, volt, aki pakolt és hazaindult, 
volt, aki még a tepert t olvasztotta, 
de a szervez k tüzet gyújtottak, 
amit körülálltak az érdekl d k, és a 
muzsikusok vezetésével tovább 
folyt a dalolás. Mert a szervez k 
el re megmondták és figyelmezte-
t ül ki is függesztették, hogy „A 
legjobb disznótorosok azok, akik 
nemcsak a húst, hanem a jókedvet 
is feldolgozzák!”  

SZERKESZTI: VAJDA GYÖRGY

Murok – ahol (szinte) kolbászból volt szombaton a kerítés            Fotók: Gligor Róbert László

Az els  disznóvágó fesztiválra kilenc csapat nevezett be
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Murokfeszt másodszorra 
Disznótoros mulatság Székelytompán



Nincsenek általános igazságok, 
ezt bizonyítja a Volkswagen cég-
csoport is. Mert míg a Volkswagen 
és az Audi kimondottan nehéz hely-
zetben van, addig a Skoda eddigi 
történetének egyik legjobb évét 
zárta. A Volkswagennél szó szerint 
csőstül jön a baj. 

A Volkswagen rossz helyzetére 
bizonyítékot jelentenek a gyárbezá-
rások, az elbocsátások, illetve az is, 
hogy megpróbálják eladni az Audi 
brüsszeli üzemét. Emellett nem ki-
zárt, hogy a német autóipari óriás 
kénytelen lesz 1,5 milliárd eurós bí-
róságot fizetni az Európai Uniónak, 
mert nem tudja tartani a klímavé-
delmi célokat, azaz az EU által 
megszabott flottakibocsátást. Az, 
hogy mekkora a probléma ilyen 
téren (is), jól mutatja, hogy Rolf 
Woller, a német vállalat befektetői 
kapcsolatokért felelős vezetője már 
beszélt erről a piaci elemzőkkel. Ha 

a Volkswagennek ki kell fizetnie a 
büntetést, az még tovább nehezíti 
amúgy sem rózsás helyzetét, jelen 
állás szerint minden jel arra mutat, 
hogy nem tudja csökkenteni a flot-
takibocsátást. 

A Volkswagen ugyanis az utóbbi 
időben nem állt elő újabb villany-
autóval, ami lefelé húzná a flottaki-
bocsátást, illetve a jelenlegi 
villanyautói iránt is csökkent a ke-
reslet, mivel Európa nagyobb pia-
cain, Olaszországban és Németor- 
szágban is kivezettek különböző ál-
lami támogatásokat. A gyártó újabb 
elektromos autója, az ID.2all meg-
jelenése leghamarabb 2026-ra vár-
ható, azonban addigra már rég késő 
lesz. Közben pedig a Volkswagen 
(és más hagyományos európai már-
kák) számára nagy problémát jelen-
tenek a kínai elektromos autók, 
amelyek egyre inkább betörnek az 
európai piacra is. 

A legtöbb gyártó nehezen tudja 
betartani a flottakibocsátás felső ér-
tékét, ezért megpróbálnak szövet-
ségre lépni olyan gyártókkal, mint 
például a Tesla, hogy összevont flot-
takibocsátásukkal a határérték alatt 
maradjanak. Több autógyártó már 
most rendelkezik ilyen partnerekkel, 
viszont a Volkswagen háza tájáról 
nem érkezett erre vonatkozó hír. 

Öröm az ürömben viszont a  
cégcsoport számára, hogy a Skoda 
jól teljesít. A múlt év  sikeres volt 
az egykori cseh márka számára, 
ugyanis globális szinten 925.000 
autót gyártott, ami 4,2%-kal több, 
mint 2023-ban. A Skoda az akku-

mulátorrendszerek, a motorok és a 
sebességváltók gyártásában is erő-
sítette a jelenlétét, továbbá megje-
lent olyan globális piacokon is, mint 
India, Vietnám vagy Kazahsztán. 
Andreas Dick, a Skoda termelési és 
logisztikai igazgatótanácsának tagja 
szerint az egyik legnagyobb kihí-
vást jelentő éven vannak túl, mivel 
soha nem kezdtek bele annyi új do-
logba, mint tavaly. 

A 2024-ben készült járművek 
több mint felét a Mladá Bleslavi-i 
üzemben gyártották, itt készül a 
Fabia, az Octavia szedán, a Kamiq 
és az Enyaq, továbbá az Elroq is. 
Bár Európában valóban kiemelkedő 

volt a Skoda teljesítménye, keleten 
már nem szerepelt ilyen jól. Indiá-
ban 33 ezer autót gyártott, három 
kínai gyárában összesen 15.200-at, 
míg Kazahsztánban 1500 darab fél-
kész modell gyártását fejezték be. 
Bár sokkal szerényebb számokról 
beszélhetünk az előző évekhez ké-
pest, ez növekedésnek számít. 

Mindezek mellett a Skoda közel 
félmillió EA 211-es motort és több 
mint egymillió sebességváltót gyár-
tott, beleértve a vrchlabí szén-dio-
xid-semleges üzemből származó 
710.600 DSG – automata váltó – 
egységet. Az akkumulátorgyártás 
terén sem volt tétlen, 280.000 dara-
bot gyártott le, ezzel pedig a 2019 
óta tartó össztermelés átlépte az 
egymillió darabot.

Nehéz helyzetben a Volkswagen, jó évet zárt a Skoda 

Pár évvel ezelőtt megjelentek az 
autópiacon a hidrogén-üzemanyag-
cellás autók, amelyektől sokan azt 
várták, hogy az elektromos autók-
nál is nagyobb érdeklődést fog- 
nak kelteni a vásárlók körében, sőt 
számosan azon az állásponton vol-
tak, hogy ezek a járművek fog- 
ják megásni a villanyautók sírját. 
Több szakértő már akkor hangoz-
tatta, hogy a hidrogéncellás hajtás-
lánc legfeljebb a teherszállító 
gépjárművek esetében lehet járható 
út, viszont ezt sem az átlagember, 
sem a gyártók nem hitték el. A 
Toyota volt a hidrogén üzemanyag-
cellás autók éllovasa, amikor is be-
mutatta a Mirait. Minden bizonnyal 
abban bízott a japán gyártó, hogy  
mint a 90-es évek végén a hibridek-
kel, most a hidrogénüzemű autók-
kal fogja megelőzni a piacot. 
Azonban ezúttal rossz lóra tett. 

Mostanra belátta, hogy a Mirai ha-
talmas bukás. 

Alapból még nem is lenne ak-
kora probléma a hidrogén-üzem-
anyagcellás modellel, hiszen be kell 
ismerni, hogy önmagában nem 
rossz autó. A gondot a hidrogénkút-
infrastruktúra jelenti, ez az, ami ha-
talmas fejfájást okoz a tulajdono- 
soknak. A probléma többrétű, egy-
részt nincs sok kút, másrészt ezek 
rendszerei gyakran meghibásodnak, 
fennakadást okoznak vagy teljesen 
leállnak, nehezítve a Mirai-tulajdo-
nosok életét. Továbbá számos or-
szágban nincs is hidrogénkút, 
például Romániában sincs, csupán 
az Egyesült Államok dél-kaliforniai 
részén  van valamilyen infrastruk-
túra, viszont a fent említett problé-
mák miatt, illetve abból kifolyólag, 
hogy lényegében senki nem vásárol 
hidrogén-üzemanyagcellás autót, 

ezek a kutak is fogyatkoznak, to-
vábbá a megmaradtakat sem fej-
lesztik. Tehát egyre kevesebb a kút, 
már ahol van, és azok is egyre rosz-
szabbak. 

A Toyota Mirai vásárlói be-
csapva érzik magukat, sőt 30-an be 
is perelték a japán autógyártót. Ke-
resetükben azt fogalmazták meg, 
hogy nem azt kapták a pénzükért, 
amit ígértek nekik. Hogy mi lesz 
ennek a jogi ügynek a vége, kérdé-
ses, az viszont egyértelműen lát-
szik, hogy nem sikertörténet a 
Miraié. Olyannyira nem, hogy a 
Toyota mindent megtesz, hogy va-
lahogy megszabaduljon a legyártott 
modellektől. Mostanra lényegében 
ingyen adják. A Mirai árát Dél-Ka-
liforniában 2024 júliusában 50%-
kal csökkentették, most pedig újabb 
70%-os kedvezményt adnak. Ez azt 
jelenti, hogy 15 ezer dollárért lehet 

megvenni. Ezzel pedig még nincs 
vége a kedvezményeknek, ugyanis 
a vásárlók az akciós vételárral meg-
egyező értékű tankolókártyát kap-
nak az autóhoz, vagyis szó szerint 
ingyen van a kocsi, csak vigyék már 
el végre! 

Az ajánlat csak Dél-Kaliforniá-
ban érvényes, és bár első hallásra 
jól hangzik az ingyenautó, érdemes 
meggondolni a vásárlást. Mert az 
állam határait ezek az autók nem 
hagyhatják el, továbbá, ahogy már 
beszámoltunk róla, számos nyűggel 
jár egy Mirai tulajdonlása. Hiába 
olcsó, és hiába térül meg a tankoló-

kártya révén az amúgy is nagyon 
csekély vételár, még így sem biz- 
tos, hogy jó döntés az autó megvé-
tele. 

A történetből minden bizonnyal 
tanult a többi gyártó is, és szép 
csendben leállítják ezen irányú fej-
lesztéseiket, már ha egyáltalán be-
levágtak ilyesmibe. Ez azt is jelenti, 
hogy nem a hidrogén-üzemanyag-
cella lesz a jövő, vagy legalábbis a 
most következő jó néhány évben  
egy gyártó sem fog komolyan gon-
dolkodni róla. Azt azért nem zárhat-
juk ki, hogy pár évtized múlva 
ismét előveszi valaki a projektet.

Finoman szólva nem lett slágertermék  
a hidrogéncellás autó 

S Z E R K E S Z T I :  NAGY-BODÓ SZILÁRD

Toyota Mirai, a hidrogén-üzemanyagcellás modell                 Forrás: Toyota 

Volkswagen-kereskedés, illusztráció            Forrás: Euronews 

Škoda-gyártósor, illusztráció  Forrás: Skoda 
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Esetükben a támogatás háztartásonként 
20.200 euró. A pályázatokat a https:// 
proiecte.pnrr.gov.ro oldalra kell feltölteniük 
a kivitelező cégeknek.  

A projekt révén a kedvezményezetteknek 
nem kell saját költségen állni a napelemrend-
szer felszerelését vagy a lakásuk energiaha-
tékonyságának a növelését, ugyanis a 
berendezések beszerzésével, telepítésével és 
üzembe helyezésével kapcsolatos összes költ-
séget az állam fedezi utólag. Ez egyedülálló 
lehetőség az energiaszámlák csökkentésére és 
az energiafüggetlenség elérésére többek kö-
zött azon kisnyugdíjasoknak, akik az orszá-
gosan meghatározott tisztességes élet- 
színvonal alatti nyugdíjat kapnak; súlyos 
vagy középsúlyos fogyatékkal élőknek; 
egyéb hátrányos helyzetű csoportoknak, pél-
dául a tartósan munkanélkülieknek, romák-
nak vagy más etnikai kisebbségeknek. Akik 
a pályázati lehetőséggel élnének, a következő 
dokumentumokat kell benyújtsák: személya-
zonosító igazolvány/útlevél másolata; a telek-
könyvi kivonat 30 napnál nem régebbi 
másolata, és ha nem rendelkezik telekkönyv-
vel, akkor bármely más, az önkormányzat 
által kiállított dokumentum (igazolás és adó-
igazolás), amely a tulajdonjogot vagy a kap-
csolódó tulajdoni hányadot igazolja 
(minimum 50%); egy régi vagy friss villany-
számla másolata (ez lehet más névre kiállított 
is, annak igazolására, hogy az ingatlanban 
van villamosenergia-csatlakozás); telefon-
szám és e-mail-cím. A következő lépésben 
szerződést kell kötni egy gazdasági egységgel 
(aki az utalványokat igényli). A követ- 
kező linkre kattintva tanulmányozható  

az érvényesített gazdasági szereplők listája: 
https://mfe.gov.ro/repowereu-lista-operatori-
lor-economici-validati-in-etapa-de-inrolare-
in-cadrul-apelurilor-de-proiecte-aferente-inv
estitiei-4-schema-de-granturi-sub-forma-de-
bonuri-valorice-pentru-accelerarea-uti/  

Bővebb felvilágosítást a Maros Megyei 
Tanács keretében létrehozott Energiahaté-
konysági Egyablakos Ügyfélszolgálat- 
tól lehet igényelni, amely a programra  
pályázóknak nyújt támogatást. Tel.: 0265-
263-211, 1301-es mellékszám, vagy a 
guee@cjmures.ro e-mail-címen.  

A vállalkozások méretkeznek meg 
A Maros Megyei Tanács keretében létre-

hozott energiahatékonysági ügyfélszolgálat 
tanácsadóját az eddigi tapasztalatokról, a pá-
lyázati kiírásban észlelt hiányosságokról, az 
önkormányzatok támogatásáról vagy annak 
hiányáról kérdeztük. Magyarossy Andrea  
szerint is vannak hiányosságok, amelyekkel 
a polgármesteri hivatalok szembesülhettek. 
Mindenekelőtt ebben a kiírásban a tulajdon-
jog igazolását esetenként áthárítanák az ön-
kormányzatokra, ami jogszerűtlen. A megyei 
tanács megkapta a támogatásra jogosultak lis-
táját, de nem lehet rajta módosítani. A minisz-
térium által összegyűjtött adatok alapján azok 
kerültek fel a listára, akik szociális segélyben, 
élelmiszersegélyben, fűtéspótlékban stb. ré-
szesültek. Mint megtudtuk, Maros megyében 
65 ezer személy szerepel a rászorulók listá-
ján, közülük természetesen csak a töredékük 
részesülhet támogatásban. Ez idáig hozzáve-
tőleg kétezer dossziét nyújtottak be. A támo-
gatásra jogosultak listáján kiskorúak is 
szerepelnek, a nevükben azonban nem pá-

lyázhat a szülő vagy a gyám, mivel egyik fel-
tétel az, hogy a pályázónak legfeljebb 50%-
os tulajdonrésze legyen egy ingatlanban. A 
programban 37 Maros megyei cég vesz részt, 
közülük lehet választani, de bármelyik me-
gyében bejegyzett kivitelező közül választ-
hatnak a pályázók. Egy kivitelező maximum 
ezer dossziéval pályázhat, az illető cég adja 
le a dossziét a megyéhez. A pályázati elbírá-
lás során a cégek a leadott dossziék számával 
arányosan magasabb pontszámot kapnak, 
ugyanakkor a cégek éves forgalmát is figye-
lembe veszik, ugyanis önerőből kell megelő-
legezzék a munkálatokat, az állam ezt 
követően utólag téríti meg a beruházásokat. 

A törvényt betartva támogatják  
a pályázókat 

Ádámos község polgármesterét, Miklós 
Tibor Lászlót is megkerestük, és a pályázattal 
kapcsolatos tapasztalatokról kérdeztük. Mint 

elmondta, a községben hatszáz szociálisan rá-
szorulót, köztük kisnyugdíjasokat, fogyaték-
kal élőket tartanak nyilván. A hivatal alkal- 
mazottai házról házra járva tájékoztatták az 
érintetteket a hátrányos helyzetűek számára 
kiírt pályázatokról, a települések kultúrottho-
naiban találkozókat is szerveztek a pályázati 
listára felkerült és az önkormányzatnál jelent-
kező vállalkozókkal, akik tájékoztatták a jo-
gosultakat a részletekről. A 94 feliratkozott 
személy közül ez idáig 24-en tudták bizonyí-
tani a tulajdonjogot, ami a pályázás alapvető 
feltétele. A kiírásban megfogalmazott lehető-
ség, amely az önkormányzatokra terhelné a 
tulajdonjog bizonyítását, szerinte elhamarko-
dottnak tűnik. Óriási az önkormányzatok  
felelőssége, mivel okiratok hiányában, eseten-
ként hagyatéki tárgyalás nélkül, még nagy-
szülők nevén nyilvántartott ingatlanra kiadni 
olyan igazolást, miszerint 50 százalékos tulaj-
donrészt birtokol bárki, jogszerűtlen.  

A cégek pályázata a tét 

Tavaly Maros megyében a gyalogo-
sok fegyelmezetlensége volt a közúti 
balesetek között a negyedik vezető 
ok, a súlyos közúti balesetek 12%-át 
okozták gyalogosok. A Maros Megyei 
Rendőr-felügyelőség rendszeres akci-
ókat hajt végre, amelyek célja a köz-
úti balesetek okainak leküzdése és a 
fegyelem növelése a közúton közle-
kedők mindenik kategóriája körében. 
Így január utolsó hetében a Maros 
Megyei Rendőr-főkapitányság közúti 
rendőrei a megye területén a negatív 
események visszaszorítására irányuló 
akciókat hajtottak végre, különös 
hangsúlyt fektetve a gyalogosok fe-
gyelmezetlensége által okozott ese-
mények megelőzésére és leküz- 
désére, ebben a tevékenységben a 
helyi rendőrök is részt vettek hatás-
körüknek megfelelően. 

Az akció keretében 299 bírságot szabtak 
ki, ebből 123-at vidéken, 176-ot pedig a 
városokban. A balesetmegelőzés volt a fő 
cél, hogy a gyalogosan közlekedők e kategóriája  
megértse az alkalmazandó jogi szabályok be nem tar-
tásával járó kockázatokat, így az alkalmazott szank-
ciók teljes számából mintegy 240 figyelmeztetés  
volt. 

A gyalogosokat arra figyelmeztetik, hogy:  
– Fokozottan figyeljenek, és lehetőség szerint ke-

rüljék az úttest használatát, különösen sötétedés után 
vagy rossz látási viszonyok között; 

– Az úttesten csak a kijelölt átkelőhelyeken kelje-
nek át, és győződjenek meg róla, hogy biztonságos az 
átkelés. Ne lépjenek le a zebrára, mielőtt meggyőződ-
tek volna arról, hogy biztonságosan megtehetik, még 
akkor sem, ha a közlekedési lámpa zöldet mutat. 

– Ne használják a mobiltelefont (vagy más elekt-

ronikus eszközt) a közúton való átkelés közben, fi-
gyeljenek a közúti forgalomra. 

– Ne akadályozzák terjedelmes ruhadarabokkal a 
látóteret, és a megengedett helyeken csak akkor kel-
jenek át, ha meggyőződtek arról, hogy a járművezetők 
észrevették az átkelési szándékát, és ne siessenek, 
hogy a járművezetőnek legyen ideje biztonságosan 
megállni. 

– Nem kell arról sem megfeledkezni, hogy nedves 
útviszonyok esetén a féktávolság nagymértékben 
megnő. Ugyanakkor éjszaka vagy rossz látási viszo-
nyok között a sötét színű ruházat megnehezítheti a jár-
művezetők számára, hogy észrevegyék az úttesten 
átkelő gyalogost – áll a megyei rendőrség figyelmez-
tetései között. (pálosy) 

A súlyos balesetek 12%-át okozták 
A gyalogosok fegyelmezése a cél

Évértékelő a tűzoltóságnál 

(Folytatás az 1. oldalról)

Fotó: archív

A Maros megyei Horea Ka-
tasztrófavédelmi Felügye-
lőség sajtótájékoztatón 
ismertette a tavalyi évi be-
számolóját. Mint hangsú-
lyozták, feladatuk, hogy a 
hatáskörükbe tartozó te-
rületen egységesen és 
szakszerűen biztosítsák a 
lakosság életének és 
egészségének, a környe-
zetnek, a tárgyi és kulturá-
lis értékeknek a védelmét 
tűzesetek, balesetek, ve-
szélyes időjárási jelensé-
gek vagy más veszély- 
helyzetek során. 

A vészhelyzetek megelőzé-
sében tapasztalt hiányosságok 
miatt szabálysértésnek minő-
sülő szabályszegések okán ösz-
szesen 2.356 figyelmeztetést és 
297 bírságot szabtak ki össze-
sen 2.954.500 lej értékben. A 
2024-ben alkalmazott bírságok 
száma 2023-hoz képest 
20,80%-kal csökkent, a tavaly 
alkalmazott bírságok összege 
pedig 14,87%-kal nőtt 2023-hoz ké-
pest. Az elemzett időszakban a 
Maros Megyei Katasztrófavédelmi 
Felügyelőség 141 tűzvédelmi enge-
délyt adott ki. Ugyanakkor a tűzvé-
delmi engedélyek megszerzése 
érdekében benyújtott dokumentu-
mok elemzése során 115 dossziét el-
utasítottak. 

A tűzvédelmi intézkedések vég-
rehajtásáról szóló helyszíni ellenőr-
zéseket követően a tűzbiztonsági 
követelmények teljesítése érdekében 
a megyei katasztrófavédelmi fel-
ügyelőség 85 tűzvédelmi engedélyt 
adott ki és 65 tűzvédelmi engedély 
iránti kérelmet utasított el.  

2024-ben összesen 3.126 alka-
lommal riasztották a katasztrófavé-
delmi felügyelőséget, míg 2023-ban 
2.556 alkalommal. Tavaly a legtöbb 
beavatkozást augusztusban regiszt-
rálták (219 beavatkozás), és a legna-
gyobb eltérést 2023-hoz viszonyítva 

januárban regisztrálták, 38,78%-kal 
több beavatkozást. A Maros Megyei 
Sürgősségi Helyzetek Felügyelősége 
szerint a tavalyi beavatkozások al-
kalmával a személyzet átlagos reak-
cióideje 18,15 perc volt. Az átlagos 
reakcióidő megállapításánál nem 
vették figyelembe a pirotechnikai 
csoport beavatkozásait, amelyek 
célja a terület megtisztítása a katonai 
konfliktus után visszamaradt fel nem 
robbant lőszerektől.  

Tűz a szentpáli gabonaszárítóban 
Tűz ütött ki február 11-én, ked-

den a délelőtti órákban Szentpálon 
egy gabonaszárítóban. A marosvá-
sárhelyi tűzoltóság erői három tűz-
oltóautóval, egy SMURD mentő- 
autóval érkeztek a helyszínre, és a 
radnóti önkéntes tűzoltókkal együtt-
működve sikerült lokalizálniuk és 
eloltaniuk a tüzet – tájékoztatott a 
tűzoltóság sajtóképviselője. (szer) 

Fotó: ISU
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Elfogadta a parlament a 2025-ös állami költségvetést. Vezető po-
litikusaink véleménye szerint biztosítva vannak a feltételek a mak-
rogazdasági mutatók javulásához, a bérek és nyugdíjak kifi- 
zetéséhez és az ország pénzügyeinek helyreállításához. Az  
Európai Unió haladékot adott az idei 7%-os költségvetési hiány- 
cél eléréséhez. 
Beszélgetés Diósi László közgazdásszal, a Romániai Magyar Üzleti 
Egyesület elnökével, az M&CO Training szenior trénerével. 

Szakács Géza 

– Mit hozhatnak nekünk a követ-
kező évek Románia gazdasági kilá-
tásai tekintetében? 

– Ez egy nagyon érdekes és ösz-
szetett kérdés, ugyanis önmagában 
Romániát nem tudjuk vizsgálni, 
hanem meg kell nézzük egy kicsit a 
nemzetközi környezetet is, az Euró-
pai Uniót és a világgazdasági kilá-
tásokat. Azt látjuk, hogy az Európai 
Unió gazdasága az elmúlt években 
és az előrejelzések szerint az elkö-
vetkező években is – mondjuk azt – 
szenvedni fog, nagyon kis növeke-
déssel vagy éppen, mint a német 
gazdaság, csökkenéssel néz 
szembe, és ez nekünk azért is rossz 
hír, mert ezer szállal kötődünk a 
nyugat-európai és a német gazda-
sághoz is. Ezek a problémák na-
gyon gyorsan begyűrűznek 
hozzánk, kevesebbet fognak tőlünk 
venni, kevesebb beszállítói és keve-
sebb növekedési lehetőség lesz. 
Tehát ez máris mutatja, hogy Ro-
mániának nagyon-nagyon nehéz 
következő évekkel kell szembesül-
nie a nemzetközi helyzet miatt. 
Ugyanakkor, ha megnézzük, az 
előző időszak nagyon sikeres volt. 
A bruttó hazai össztermék (GDP) 
növekedésében az elmúlt húsz 
évben Románia mindenképpen Eu-
rópa-bajnok lett, a legnagyobb mér-
tékben itt növekedett mind az 
abszolút, mind az egy főre eső 
bruttó hazai össztermék. Növeked-
tek a bérek, fantasztikus felzárkó-
zást produkáltak, és az előző évben 
nagyon drasztikusan elkezdett csök-
kenni az infláció is. Mindenkép- 
pen pozitívumként kell az előző 
évből megemlíteni, hogy példátla-
nul sok volt a beruházás. Szerintem 
valalmennyien látjuk, ha az ország-
ban járunk, hogy mennyi minden 
épül: épülnek az utak, azok a na-
gyon kínos hiányzó infrastruktu- 
rális beruházások végre elindul- 
tak, és már elég sok eredményt hoz-
tak számunkra. Ugyanakkor azt is 
látni kell, hogy ezek a sikerek nem 
voltak önmagukban ár nélkül, hi-
szen nagyon nagy mértékben meg-
nőtt a költségvetési hiány, ela- 
dósodott az ország az előző évek-
ben, és megnőtt a költségvetési 
hiány is sajnos, az infláció esetében 
is most éppen Európa-bajnokok va-
gyunk. Ezt nyilván szívesen ki-
hagytuk volna, illetve az eladó- 
sodottság és a hiány növekedése 
miatt az euró bevezetési céldátumá-
nak is, amit eddig kitűztek, búcsút 
inthetünk, hiszen nagyon sok min-
dent kell tenni, hogy az egyensúly 
helyreálljon.  

Az előző év vegyes volt, sok be-
ruházás, csökkenő infláció, viszont 
a növekedő bérek, nyugdíjak jel-
lemzően nem a belföldi termelőknél 
csapódtak le. A fogyasztás, a renge-
teg pénzkiáramlással a sok válasz-
tás miatt, a költségvetést nyil- 
vánvalóan olyan szinten turbózta 
fel, hogy rengeteg bér, nyugdíj, ju-
talék és járulék áramlott ki, és ezek 
jellemzően nem a belföldi terme-
lőknél csapódtak le, hanem az im-
portnál. Javarészt ezzel indokolható 
az, hogy az előző évi gazdasági nö-

vekedés szinte egy szinten van az 
azt megelőző évnek a szintjével. 
Tehát 0,1%-os növekedés az, amire 
végül is számíthatunk, persze ebben 
szerepe van annak is, hogy a mező-
gazdaság is rendkívül nehéz évet 
zárt a szárazság miatt. Úgyhogy na-
gyon megnövekedett az eladóso-
dottságunk, a külkereskedelmi 
mérlegünknek a hiánya, amit a fi-
zetési mérlegben helyrehozott azért 
a külföldi befektetések, a deviza-
hazautalások, illetve az európai 
uniós pénzeknek a befolyása. Tehát 
az országban nincs semmiféle fize-
tési probléma, nagyon szilárd a 
bankszektor, jó a bankok tőkésített-
sége. Makrogazdasági szempontból 
minden rendben van. Ami a problé-
mát jelenti, az a kormányzatnak a 
túlköltekezése, ami 8,4%-os hiányt 
eredményezett, és ezt fokozatosan 
csökkenteni kell az Európai Unió 
által és a józan ész által is megsza-
bott 3%-os szintre, ami a következő 
években nagyon nagy munkát fog 
igényelni. Az idei költségvetésben 
7%-os hiánycél szerepel. Ezt jóvá-
hagyta az Európai Unió is az elmúlt 
napokban, ami viszont azt is jelenti, 
hogy nyilvánvalóan adóemelések 
lesznek, állami költségcsökken- 
tések lesznek, és ezt a saját zse-
bünkben fogjuk érezni mind ma-
gánszemélyként, mind vállalko- 
zóként. Úgyhogy nehéz évek jön-
nek, nehezebben lehet majd ha-
ladni, de ez részben annak is 
köszönhető, hogy az előző évek nö-
vekedése olyan magas szintű volt, 
hogy erről a magasabb szintről már 
kicsit nehezebb előbbre jutni. Azért 
nem becsülném le a saját problémá-
inkat sem. Amit már szinte lehet 
látni, hogy elkezd majd kicsit növe-
kedni a gondban levő cégek száma, 
megnőtt a csődök, a kintlevőségek 
száma, a rosszul teljesítő hitelek 
száma, miközben attól tarthatunk, 
hogy a szürke- és a feketegazdaság 
a következő években szintén nőni 
fog. Tehát addig, amíg az adók és az 
újabb és újabb költségek mind- 
inkább sújtják a vállalkozókat, 
egyre többen fognak visszamene-
külni a szürke zónába, hacsak nem 
lehet még tenni valamit az adóbevé-
telek behajtásának hatékonysága 
mellett. Így hát vegyes a kép, de 
mindenképpen nehéz évek elé né-
zünk, és ami még egy nagy szürke 
folt a jövendölésünkben, hogy mit 
hoz majd a politikai bizonyta- 
lanság, ami ebben az esetben még 
fennáll, ugye az elnökválasztás- 
ról beszélünk alapvetően, és azt lát-
juk, hogy a november-decemberi 
fejleményeknél már megbicsaklott 
a tőzsde, a külföldi befektetők  
bizalma, és már drágábbá vált a 
költségvetés hiányának a finan- 
szírozása, tehát valamennyiünk 
élete is drágább lett. Nem megfelelő 
politikai környezet esetében eszkor-
táltatjuk a következő időszakban is. 
Tehát szigorúan gazdasági szem-
pontból nagyobb finanszírozási 
költséggel, kevesebb befektetéssel 
és kevesebb tőkével fogunk tudni 
szembenézni. Ezért úgy gondolom, 
hogy az előző éveknek a nagyon 
szép fejlődése mindenképpen meg-
teremti az alapot arra, hogy a követ-

kező években, a konszolidáció után, 
ha sikerül ezt a hatalmas költségve-
tési hiányt és az importtöbbletet le-
faragni, a lehetőségek továbbra is itt 
vannak a piacon, és továbbra is jön-
nek majd a külföldi befektetők, és a 
helyi vállalkozóknak is nyílik majd 
lehetőségük, hiszen nemcsak az inf-
lációban vagyunk Európa-bajno-
kok, hanem a fogyasztásban is. 
Tehát, bármelyik időszakot vizsgál-
juk az elmúlt 15–20 évből, Romá-
niában nőtt a legnagyobb mér- 
tékben a fogyasztás és a munkabé-
rek reálértéke, ami szintén meg fog 
torpanni a következő évben, hi- 
szen a nettó bérnövekedés bruttó-
ban nyilvánvalóan magasabb lesz  
4-5%-kal, de az infláció hatása ezt 
el fogja vinni. 

– Ön is említette, és nemrég ke-
rült nyilvánosságra az a hír, mely 
szerint az Európai Unióban Romá-
nia áll az első helyen az államadós-
ság tekintetében. Azt is tudjuk, 
hiszen vezető politikusok kijelentet-
ték, hogy hetente egymilliárd lejt 
fizet országunk a külföldről felvett 
hitelek utáni kamatokra. Ez 52 mil-
liárd lejt jelent ebben az évben. Ön 
hogy látja, milyen hatással lesz ez a 
román gazdaságra? 

– Itt két fogalmat tisztába kell 
tennünk: a költségvetés éves adós-
sága az, amiben Európa-bajnokok 
vagyunk – az a bizonyos 8,5%, ami-
vel tavaly túlköltekeztünk –, illetve 
idén 7%-kal, aztán, gondolom, a 
következő években 6%-kal, utána 
5%-kal fogunk túlköltekezni, ez a 
költségvetés eladósodottsága. A tel-
jes államháztartásnak az adóssága 
szempontjából, tehát ami magába 
foglalja az előző években felvett hi-
teleket is, Románia még mindig 
jobban áll az európai átlagnál, hi-
szen a teljes bruttó hazai összter-
mék mintegy 55%-ával vagyunk 
eladósodva, míg ezek a számok 
Nyugat-Európában 100-130%-on is 
vannak. Maga az Európai Unió át-
laga is 80% fölött jár eladósodott-
ságban. Ez nem egyedi probléma. A 
probléma nem magának az eladóso-
dottságnak a mértéke, hanem egy-
részt az üteme, másrészt pedig az az 
ár, amit fizetni vagyunk kénytele-
nek, hiszen Románia kapja a leg-
drágábban a hiteleket ebben a 
pillanatban, pont azért, mert a mak-
rogazdaság helyzete – a hiány, az 
infláció és a külkereskedelmi mér-

leg hiánya miatt – nagyon negatív. 
Tehát ez úgy néz ki, mint egy na-
gyon eladósodott háztartás: amikor 
megkapjuk a fizetésünket, annak a 
30-40%-át rögtön hiteltörlesztésre 
kell fordítanunk. Ez nem jó hír, azt 
jelenti, hogy kevesebb pénzünk lesz 
beruházásokra, a közalkalmazottak 
fizetésére, jutalmazására és olyan 
nagyon fontos célokra, mint például 
a közoktatás, amiben a GDP 6%-os 
arányát még mindig nem értük el. 
Nagyon sokat kell költeni a honvé-
delemre is ebben a feszült helyzet-
ben. Összességében a pénz min- 
denből kevesebb lesz, mert nagyon 
sokat kell kifizetnünk kamatra. 

– Azt is előrevetítették gazdasági 
elemzők, hogy a lej hígulni fog, 
tehát gyengül a fizetőképessége az 
euróhoz képes; egyes elemzők becs-
lése szerint júniusra 1 euróért 5,04 
lejt is el fognak kérni, az év végére 
pedig 5,088 lejt. 

– Románia ebben a tekintetben 
nagyon speciális helyzetben van. 
Hogyha megnézzük az euró–lej ár-
folyamot az elmúlt években, és ösz-
szehasonlítjuk ezt akár a forint, akár 
a zloty, akár a cseh korona árfolya-
mával, azt fogjuk látni, hogy rend-
kívül stabil volt – vannak persze 
kilengései egy bizonyos sávban, 
úgy 4,8-5 között, de alapvetően 
sokkal kisebbek ezek a kilengések, 
mint a többi országnál. Ez azért fon-
tos számunkra, mert egyrészt mu-
tatja a lejbe vetett bizalmat a 
külföldiek részéről, másrészt azért, 
mert, ha megnézzük a telefonszám-
lánkat, a hirdetéseket az autókra, a 
vakációkra, azt fogjuk tapasztalni, 
hogy az áraknak több mint a felét 
euróban határozzák meg – mi is így 
gondolkozunk, amikor bérbe adunk 
valamit, vagy ajánlatot kérünk va-
lakitől. Ennek az a következménye, 
hogy ha az euró–lej árfolyam egy-
szer csak elszállna, akkor azt abban 
a pillanatban éreznénk az infláción 
is. Van olyan helyzet, amikor ér-
telme van gyengíteni egy fizetőesz-
közt, ilyen például Magyarország 
esetében az, hogy a forint gyengül, 
az azért jó, mert Magyarországnak 
egy borzasztóan exportorientált ipa-
rát építették fel az elmúlt években, 
és ha gyengül a forint, sokkal többet 
lehet exportálni, sokkal több befek-
tető érkezik az országba. Viszont 
Románia esetében ez nem így van. 
Románia borzasztóan gyenge az ex-

port ügyében. Tehát minden eset-
ben, ha elszáll az euró–lej árfolyam, 
azt mi az infláción, az árakon fog-
juk érezni, mind a belföldi, mind az 
importárakon, már másnap. Ez 
semmiképpen sem jó. Másrészt én 
úgy gondolom, hogy ha megnézzük 
az elemzéseket az elmúlt öt évben, 
ezt az 5 lej fölötti árfolyamot min-
den évben mondták már. Ez egy 
elég erős lélektani határt jelent, és 
nem vagyok egészen biztos benne, 
hogy át fogjuk lépni, akár ebben az 
évben is. A gazdasági előrejelzés 
mindig kritikus is egy kicsit, azt 
mindenképpen látnunk kell, hogy 
ennek a gyengülésnek igazából nin-
csen materiális jelentése. 

– Az Ön véleménye szerint a 
román kormány tavaly év végén el-
fogadott megszorító intézkedéscso-
magja milyen hatással lesz a kis- és 
középvállalkozásokra? 

– Úgy látjuk, hogy ez a csomag 
egyrészt eléggé ambiciózus, más-
részt pedig túlságosan azokra tá-
maszkodik, akik eddig is tisztes- 
ségesen dolgoztak, és befizették az 
adójukat. Sokkal jobb lenne inkább 
azokat a lehetőségeket megkeresni, 
ahol az adómegkerüléseket lehetne 
csökkenteni, illetve olyan adóne-
mekben gondolkodni, amelyek sok-
kal inkább lehetővé teszik azt, hogy 
az emberek rendesen befizessék az 
adóikat. Tehát igazából ez nem egy 
vállalkozóbarát rendelkezéscso-
mag, ami azért is veszélyes, mert 
Romániában nagyon nagy szerep 
hárul a vállalkozókra a gazdaság 
növelésében és az alkalmazásokban 
is. És ha az elsődlegesen érintett 
szektorokban – mint például az IT-
nél, az építkezésekben akár – ezek 
a változások átmennek, akkor bi-
zony csökkenhet az alkalmazottak 
száma, elbocsátásokra kell számí-
tani, felkészülni. Inkább olyan ál-
lamháztartási reformokban kellene 
gondolkodni, ahol az államháztar-
tásnak a kiadásait drasztikusabb 
mértékben csökkentik, mint amit 
most ebben a pillanatban felvázol-
tak. De a terheket nem a vállalko-
zókra raknák, hiszen nagy 
szükségünk van rájuk. 

 
(*Elhangzott a Marosvásár- 

helyi Rádió január 23-i Gazdasági 
magazin műsorában. A beszélgetés 
egy következő lapszámban folytató-
dik.) 

Románia gazdasági kilátásai: elemzés, értékelés, előrejelzés 
Mit hoznak nekünk a következő évek? 

Diósi László közgazdász, a Romániai Magyar Üzleti Egyesület elnöke
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Játszmákat vesztett a CSU Medicina,  
de maximális pontszámmal vezet 

Elveszítette els  játszmáit az idei 
A2 osztályos n i röplabda-bajnok-
ságban a marosvásárhelyi CSU Me-
dicina, egyet-egyet a hétvégén 
három nap alatt lejátszott találkozó-
kon. Azonban így is veretlenül és 
maximális pontszámmal vezeti a 
Nyugati csoport rangsorát. 

Karánsebesen a legf bb vetélytárs 
ellen lépett pályára Bokor István csa-
pata, amely er sített a téli szünetben: 
a megsz nt A1 osztályos CSM Med-
gidiától hozott játékosokat. Ráadásul 
a mérk zést egy nagyon sz k, még a 
Pongrácz Antal csarnoknál is alacso-
nyabb teremben játszották, amelyben 
a néz k szinte a partvonal mellett 
zsúfolódtak össze, ami nyilván a házi- 
gazdáknak kedvezett. A rangadóhoz 
méltóan mindkét csapat a legjobbja-
ival lépett pályára, gyakorlatilag 
ezzel a felállással játszották végig a 
meccset. A Medicina három játsz-
mában elég meggy z en jobbnak 
bizonyult, a második szettben azon-
ban volt két-három id szak, amikor 
elveszítették az összpontosításukat, 
lehet vé téve az ellenfélnek, hogy 
behozhatatlan el nyre tegyen szert. 
Mivel a két csapat a feljutásért zajló 
dönt  tornán valószín leg ismét ta-
lálkozik majd, ez az elveszített 
játszma figyelmeztet  jel lehet, hi-
szen addig a karánsebesi csapat vár-
hatóan jobban összeszokik. 

A Temesvári Poli elleni hazai ta-
lálkozón nagy esélyes volt a maros-
vásárhelyi gárda, noha a bánsági 
alakulat is er sített, többek között 
leigazolta a nagy tehetségnek tartott 
Carla Pârvet, a Románia legjobb 
röplabdázójának tartott Cristina 
Pârv lányát. Az els  két játszma 
nem is okozott gondot, és Bokor Ist-
ván lassan lecserélte a tapasztaltabb 
játékosait. A harmadikban azonban 
a tartalékok elveszítették a fonalat, 
ám a vezet edz  ennek ellenére a 
játszma végéig a pályán hagyta 
ket, s t újabb fiatalokat cserélt be, 

talán azt várva, hogy éles helyzet-
ben szerezzenek tapasztalatot. A 
hosszabbításban azonban Temesvár 
lezárta a játszmát. A Medicina a ne-
gyedik játszmát sem a legjobbakkal 
kezdte, azonban amikor kezdett ko-
molyra fordulni a dolog, 9:14-nél a 

szakmai stáb mégis kénytelen volt 
beküldeni a csapat egyetlen légiósát, 
Anasztaszija Bajgyukot, akivel aztán 
sikerült lezárni a meccset. 

A marosvásárhelyi csapatnak 

még két mérk zése van hátra az 
alapszakaszból. Március 1-jén 
Nagyváradon vendégszerepel, majd 
a sorozatot egy héttel kés bb a Te-
mesvári CSM ellen zárja. (bálint)

Fotó: Nagy Tibor

Eredményjelz  
N i röplabda A2 osztály, Nyugati csoport, 10. forduló: Nagybányai 

Mara Volei – Nagyváradi CSU 0:3, Karánsebesi CSM – CSU Medicina 
1:3, Brassói Corona II – Temesvári CSM 3:0; 11. forduló: Temesvári 
CSM – Nagybányai Mara Volei 3:1, Nagyváradi CSU – Karánsebesi 
CSM 0:3, CSU Medicina – Temesvári Politehnica 3:1. Elmaradt mérk -
zésen: Temesvári Politehnica – Nagybányai Mara Volei 3:0. Eredményjelz  

Teremlabdarúgó Románia-kupa, nyolcaddönt : Karácsonk i 
Ceahl ul – Gyergyóremetei Kereszthegy 4-6, Gyergyószentmik-
lósi Inter – Kolozsvári Clujana 5-4, Bodzavásári Fortius 2014 – 
Bodzavásári Luceaf rul 5-7, Simándi oimii – Marosvásárhelyi 
CSM 2-3, FK Székelyudvarhely – Dévai West 9-1, Real Oltenia 
2023 Craiova – Galaci United 1-17.

Jegyz könyv 
Teremlabdarúgó Románia-kupa, nyolcaddönt : Simándi 

oimii – Marosvásárhelyi CSM 2-3 (1-2). 
Simánd, M rcu -sportcsarnok, 300 néz . Vezette: Lauren iu 

Pentek (Nagyvárad), Cristian Bra ovean (Kolozsvár). Tartalék: 
Szabó Attila (Székelyudvarhely). Ellen r: Gáll Gy z  (Székely-
udvarhely). 

oimii: Stejar – Ujoc, Cordo , Halo , Florea (Albu, Ciornei, 
Cheta, N stase, Buruian , M rcu ). 

Marosvásárhely: Voin (T tar) – Iszlai, Covaci, Tifán, Barbócz 
(Láposi, Toader, Chertes, Nicola, Fodor). 

Gólszerz k: Cheta (9., 27.), illetve Tifán (1.), Nicola (7.), Co-
vaci (23.). 

Sárga lap: Nicola (28.), Barbócz (34.). 

Jegyz könyv 
N i röplabda A2 osztály, Nyugati csoport, 10. forduló: Karánsebesi 

CSM – Marosvásárhelyi CSU Medicina 1:3 (20:25, 25:19, 19:25, 19:25). 
Karánsebes, városi sportcsarnok, 120 néz . Vezette: R zvan Ghiurco 

(Kolozsvár), Haron Khaddour (Craiova). 
Karánsebes: Dantas, Di u, Valargiurgi, Hodorogea, Dr ghina, Hododi. 

Liberó: Dragomir (M rginean u). Csere: Brehuescu. 
CSU Medicina: Buran, Codreanu, Baba , Tar a, Du u, Bajgyuk. Li-

beró: Pogor (Dan). Csere: Nagy. 

Jegyz könyv 
N i röplabda A2 osztály, Nyugati csoport, 11. forduló: Marosvásár-

helyi CSU Medicina – Temesvári Politehnica 3:1 (25:15, 25:18, 28:30, 
25:21). 

Marosvásárhely, Pongrácz Antal csarnok, 70 néz . Vezette: Mircea 
Batin (Nagybánya), Nicolae Cristea (Kolozsvár). 

CSU Medicina: Codreanu, Baba , Tar a, Du u, Bajgyuk, Buran. Liberó: 
Dan (Pogor). Cserék: Cebotari, Pria, Pricop, Alexandru, B dan, Nagy. 

Temesvári Poli: Florea, Popa, Tudor, Pârv, Stancu, Cri an. Liberó: 
Pop (Vi an). Cserék: Ghimp u, Milotin, Albu, Catargiu, Str u i. 

Dicstelen továbbjutás  
a kupában 

 
Továbbjutott a teremlabdarúgó Románia-kupában a Marosvásár-

helyi CSM, azonban a Simánd elleni siker nem marad fenn a csapat 
történetének aranykönyvében. Egy másodosztályú csapat ellen 
ugyanis az utolsó percekben reszketnie kellett Cosmin Gherman ta-
nítványainak. 

Folytatja nem igazán meggy z  szereplését a marosvásárhelyi te-
remlabdarúgó-csapat 2025-ben. Ezúttal a 2. ligában szerepl  Si-
mándi oimii elleni kupameccsen mintha a Ciprus – Románia 
meccset láttuk volna újra, amelyen a toronymagas esélyes (értsd: 
Marosvásárhely) azt gondolja, hogy elég, ha tiszteletét teszi a pá-
lyán, és máris megszületik a siker. Mindezt talán meger sítette a fe-
jekben, hogy Tifán már az els  percben vezetést szerzett, majd 
hosszas mez nyfölény után Nicola egy szögletet követ en kett re 
növelte az el nyt. Ezek után teljesen szétesett a marosvásárhelyiek 
összpontosítása a kapu el tt, a labda pedig nem volt hajlandó vélet-
lenül behullani a simándi hálóba. Ugyanakkor a hazaiak a félid  
gyakorlatilag egyetlen ellentámadása során szépítettek. 

A második félid t energikusabban kezdte a CSM, minden bizony-
nyal a szünetben kapott „dicséret” hatására, és a 23. percben egy 
újabb szöglet után Covaci gólt szerzett. Ezután azonban hiába bir-
tokolta több mint 80%-ban a labdát a marosvásárhelyi csapat, a leg-
nagyobb helyzeteket sem tudta értékesíteni, s egy újabb 
ellentámadás végén ismét szépített Simánd. Az utolsó tíz percben 
pedig néhány durva figyelmetlenség következtében nagyon közel 
álltak a házigazdák az egyenlítéshez is, például az utolsó percben 
Covaci gyakorlatilag gólpasszt adott az ellenfélnek, de Florea nem 
tudta kicselezni T tart. 

A marosvásárhelyi vezet edz , Cosmin Gherman a négyes dön-
t be jutást t zte ki célul a kupában, a negyeddönt ben azonban – 
bárki lesz az ellenfél – ennél többre lesz szükség. Addig is azonban 
a hétvégén elkezd dik a rájátszás a bajnoki fels házban, a CSM hét-
f n Székelyudvarhelyre látogat. 

Már a Kolozsvári CFR az els   
a Szuperligában 

Élre állt a labdarúgó Szuperligában a 
Kolozsvári CFR, miután hétf  este 4-1-re 
nyert az UTA ellen Aradon, a bajnokság 
26. fordulójának utolsó mérk zésén. 

A gól nélküli els  játékrész után a CFR 
a második félid  els  tíz percében kétszer 
is betalált Louis Munteanu (48., 52.) 
révén. Majd a hátvéd Leo Bolgado gólja 
már az els  helyet jelentette a kolozsvári 
alakulat javára. Az UTA a CFR korábbi já-
tékosa, Valentin Costache révén megsze-
rezte a becsületgólt, azonban a 67. 
percben beállt portugál Simao Rocha is 
betalált a hajrában, ezzel visszal tte csa-
patát a tabella els  helyére. 

Az UTA zsinórban a második vereségét 
szenvedte el hazai pályán, az utóbbi öt hazai 

mérk zéséb l pedig már négyet elveszített 
és csak egyet nyert meg. A CFR ugyanak-
kor hét forduló óta veretlen, ezalatt négy 
gy zelmet és három döntetlent számlál. 
Hétf  esti, háromgólos sikerével pedig 
megel zte a tabellán a FCSB-t, amely hozzá 
hasonlóan 46 pontos, de eggyel gyengébb a 
gólkülönbsége a kolozsvári csapaténál. A 
harmadik, negyedik és ötödik helyen három 
45 pontos csapat áll, sorrendben a Craiova, 
a Kolozsvári U és a Dinamo, a sorrendet 
ugyancsak a gólkülönbség adja. 

Ugyancsak hétf n a Farul 1-0-ra nyert 
a Bodzavásár ellen a tengerparti Ovidiun. 
A gy ztes gólt az els  hosszabbításperc-
ben szerezték a konstancaiak, Victor 
Dican révén. 

A Bayern Glasgow-ban, a Milan 
Rotterdamban teheti meg az els  lépést 

a BL-nyolcaddönt  felé 
A Bayern München a skót Celtic vendége-

ként, az AC Milan pedig a Feyenoord otthoná-
ban teheti meg az els  lépést a nyolcaddönt be 
jutás felé a labdarúgó Bajnokok Ligája mai já-
téknapján. 

A hatszoros BL/BEK-gy ztes bajorok 
egyértelm  esélyesként vágnak neki a glasgow-
i együttes elleni párharcnak, mert bár a skótok 
kellemetlen ellenfelek tudnak lenni bármelyik 
csapat számára, papíron nagyságrendekkel 
gyengébb játéker t képviselnek, mint a német 
rivális. 

A Celtic a nyolcfordulós alapszakaszt pozitív 
mérleggel zárta (3-3 gy zelem és döntetlen, 2 ve-
reség), ráadásul otthon négy mérk zésb l egyet 
sem veszített el, ebben azonban közrejátszhatott 
az is, hogy kedvez  volt a sorsolása, és igazi nagy 
csapat nem látogatott el Glasgow-ba. 

Ami érdekessé teheti a ma esti összecsapást, 
az éppen az, hogy a Bayernnek az alapszakasz-
ban az idegenbeli meccsekkel volt gondja, 
négyb l csak egyen tudott diadalmaskodni – 
akkor is Németországban, mert az ukrán Sahtar 
Gelsenkirchenben fogadta a bajorokat. 

A Celtic viszont eddig kellemes ellenfélnek 
bizonyult a mün-
cheniek számára, 
igaz, mindössze 
négyszer talál-
koztak a skótok-
kal, minden 
alkalommal a BL 

csoportkörében: 2003-ban 0-0-s döntetlennel, 
2017-ben 2-1-es bajor gy zelemmel zárult a 
meccsük Glasgow-ban, Münchenben mindig a 
hazaiak gy ztek. 

A Bayernhez hasonlóan a szurkolók és a 
szakért k többsége az AC Milant is az alapsza-
kasz els  nyolc helyezettje közé várta, de az 
olaszoknak sem sikerült egyenes ágon a leg-
jobb 16 közé jutniuk, így most a Feyenoorddal 
kell megküzdeniük. A két csapat még soha nem 
játszott egymással tétmérk zést, els  párhar-
cukban pedig növeli a Milan esélyeit, hogy a 
hollandoknál rengeteg a hiányzó. 

Izgalmassá teheti ugyanakkor a csatát, hogy 
a Feyenoordnak az alapszakaszban a Bayern 
Münchent is sikerült legy znie otthon, a Milan-
nak pedig zágrábi veresége is volt, így még az 
is el fordulhat, hogy ma este olyan eredmény 
születik Rotterdamban, amely szorossá teszi a 
visszavágót. 

Ami a további párharcok mai els  összecsa-
pásait illeti, a Club Brugge az Atalantát, a Mo-
naco pedig a Benficát fogadja majd. 

A párharcok visszavágóit a jöv  héten ren-
dezik.

Keitát elengedték a Rapidhoz 
Az FC Rapid 1923 Bukarest leigazolta a Kolozsvári CFR 1907 ír-francia közép-

pályását, a 24 éves Kader Keitát. A futballista az idény végéig kölcsönbe érkezik a 
f városiakhoz, akik a nyáron végleg megszerezhetik a játékjogát. 

„Nagyon jól érzem magam most, hogy aláírtam a Rapidhoz. Mivel az átigazolási 
id szak utolsó napján született meg a megállapodás, kissé stresszes volt, de nagyon 
boldoggá tesz, hogy a Giule ti-ben játszhatok. Mindent beleadok, hogy segítsek a 
csapatnak teljesíteni a céljait” – nyilatkozta a labdarúgó. 

Kader Keita a francia Lille-nél kezdte a labdarúgást, miel tt a belgiumi Wester-
lóba igazolt. Ezután kölcsönadták az FC Sionhoz, miel tt 2022 nyarán a török élvo-
nalbeli Sivassporhoz szerz dött volna. Keitát 2024 elején vásárolta meg a Kolozsvári 
CFR 1907, amelynek színeiben 41 mérk zésen lépett pályára és egy gólt szerzett. 

2021-ben Kader Keita részt vett a tokiói olimpián, ahol három mérk zésen lépett 
pályára, köztük a spanyolok ellen hosszabbításban elveszített negyeddönt ben. Az 
elefántcsontparti válogatottban legutóbb tavaly márciusban szerepelt, amikor 2-1-
re legy zték Uruguayt.

A mai program 
Labdarúgó Bajnokok Ligája, a nyolcaddönt be jutásért, 1. mérk zések: 
* 19.45 óra: Club Brugge – Atalanta (TV: DigiSport 1, Prima Sport 1); 
* 22.00 óra: Celtic Glasgow – Bayern München (DigiSport 1, Prima 

Sport 2), Feyenoord – AC Milan (DigiSport 2, Prima Sport 1), AS Monaco 
– Benfica (DigiSport 3).



ADÁSVÉTEL 

VÁSÁROLNÉK 1000 m2 külterületi telket Marosszentgyörgy és 
Régen között. Tel. 0721-020-026. (25084) 

 

ELHALÁLOZÁS 

Fájdalommal értesítjük rokonainkat, ismerőseinket és  
mindazokat, akik ismerték és tisztelték, hogy 

SZILÁGYI ERZSÉBET 
nyugalmazott tanárnő 

2025. február 10-én 90 éves korában csendesen megpi-
hent. 
Búcsúztatása és hamvainak örök nyugalomra helyezése 
egy későbbi időpontban lesz. Nyugodjon csendben, 
békességben! 

A gyászoló család. (25091-I)

A hirdetési rovatban megjelent közlemények, reklámok  
tartalmáért a hirdetésfeladó vállalja a felelősséget!

• Romtelecom-tudakozó 
   - információ - 118-932 
   - általános - 118-800 
• Központosított ügyelet  
(Rendőrség, Tűzoltóság, SMURD,  
Csendőrség, Mentőállomás):        112 
• Rendőrség - 0265/202-305   
• SMURD (betegekkel  
kapcsolatos információk) - 0265/210-110 
• Sürgősségi szolgálat: 
   - gyermekeknek - 0265/210-177 
Marosvásárhelyi  
Polgármesteri Hivatal - 0265/268-330 
GYULAFEHÉRVÁRI CARITAS,  
otthongondozó szolgálat, 
8–16 óra között: - 0736-883-110 
• Optika-Optofarm   - 0265/212-304

- 0265/312 436 
- 0265/250-120 
- 0265/263 351  

• Optolens szemsebészet - 0265/263-351 
• Dora Optics - 0733-553-976 
• Dora Medicals - 0265/212-971 
• Radiológia, echográfia 
  Dr.  Jeremiás István - 0265/222- 446 
• Prefektúra - 0265/266-801 
• DIGI - 0365/400-401 

- 0365/400-404 

• Áramszolgáltató vállalat - 0800-500-929 
  - vidék - 0265/929 
• Delgaz Grid - 0265/200-928 

- 0800/800 928 
• Aquaserv: 
- hideg víz-csatorna - 0265/215-702  
- közönségszolgálat - 0265/208-888 
- központ - 0265/208-800 

- 08008 208-888 
• Fogyasztóvédelmi hivatal - 021-9551 
• Vasútállomás - 0265/236-284 
• Vili Kft.: temetkezés, segélyintézés  
(0-24 óra), professzionális balzsamozás 
Nemzetközi halottszállítás - 0265/215-119  

- 0744-282-710 
• Alkony Kft. temetkezés (24 ó.)  
koporsók, - 0265/263-865 
kellékek, - 0745-606-215   
koszorúk - 0745-606-269  
és halottszállítás - 0758-047-604 
• Maros megyei RMDSZ - 0265/264-442 

- 0265/262-907 
 

Méltányos reklámdíj fejében  
állandó szereplője lehet 

a FONTOS TELEFONSZÁMOK  
rovatnak.  

Várjuk jelentkezését   
a 0265/268 854-es telefonon.

FONTOS  TELEFONSZÁMOK 

A Romániai Gyógyszeripari Munkáltatók Szövet-
sége (PRIMER) közleményében figyelmeztetett 
a közösségi médiában terjedő paracetamol-kihí-
vás veszélyeire. Az új trend során fiatalok azzal 
versengenek, hogy nagy mennyiségű paraceta-
mol bevétele után ki marad a leghosszabb ideig 
kórházban – az élményt természetesen doku-
mentálják és feltöltik a közösségi platformok- 
ra –, ezzel súlyosan kockáztatva egészségüket 
és életüket. A kihívás pontos eredete nem is-
mert, de jelentések szerint az Egyesült Államok-
ban kezdődött, majd elterjedt Belgiumban és 
Svájcban is. 

Tasnády Ádám 

A PRIMER hangsúlyozta, hogy bár a paracetamol 
megfelelő dózisban biztonságos és hatékony gyógy-
szer, túlzott fogyasztása komoly egészségkárosodást 
okozhat. A szervezet emlékeztetett rá, hogy felnőttek 
számára a napi maximális adag 4 gramm, ennek túllé-
pése pedig súlyos májkárosodáshoz, akár májelégte-
lenséghez is vezethet. Gyermekek esetében még 
alacsonyabb a biztonságos dózis, a túladagolás pedig 
visszafordíthatatlan károsodást okozhat, amely szélső-
séges esetekben akár májátültetést is szükségessé tehet. 
A munkáltatói szövetség kiemelte: a paracetamol he-
lyes alkalmazás mellett továbbra is az egyik legelter-
jedtebb és leghatékonyabb fájdalom- és lázcsillapító. 
A PRIMER ugyanakkor aggodalmát fejezte ki az olyan 
kihívások miatt, amelyek a vény nélkül kapható gyógy-
szerek felelőtlen használatára ösztönöznek. A konkrét 
veszélyt az jelenti, hogy a kezdeti tünetek viszonylag 
enyhék, ám mire a betegek kórházba kerülnek, a máj-
károsodás már visszafordíthatatlanná válhat. Paraceta-
mol-túladagolás esetén a következő gyomorproblémák 
jelentkezhetnek: hasmenés, étvágytalanság, hányinger, 
hányás, görcsök és gyomorfájdalmak. A tünetek a 
napok múlásával súlyosbodhatnak.  

A Paracetamol-kihívás mellett számos hasonló, ext-
rém internetes őrület terjedt el az elmúlt években, ame-
lyek szintén komoly egészségi kockázatot jelentettek 
a fiatalok számára, nézzünk hármat ezek közül: 

Tide Pod Challenge – mosókapszulák  
lenyelése 

Ez a kihívás 2018-ban vált népszerűvé, különösen 
a TikTok és a YouTube platformjain. A résztvevők mo-
sószert tartalmazó kapszulákat nyeltek le, hogy 
„menő” tartalmat készítsenek. Az eredmény súlyos 
mérgezés, hányás, légzési problémák és akár halál is 
lehetett. Az Egyesült Államokban az Egészségügyi és 
Mérgezési Központok (AAPCC) szerint több száz fia-
tal szorult orvosi ellátásra a kihívás következtében. 

Blackout Challenge – fulladásos kihívás 
A trend szintén a közösségi médiából indult, és a ki-

hívás során a résztvevők az oxigénhiány hatásait pró-
bálták megtapasztalni azáltal, hogy elszorították saját 
légzésüket egy bizonyos ideig. Az agyi oxigénhiány 
ájuláshoz, maradandó agykárosodáshoz és halálhoz ve-
zethet. Számos tinédzser vesztette életét a kihívás kö-
vetkeztében. 

Benadryl Challenge – antihisztamin-túladagolás 
A résztvevők nagy mennyiségű Benadryl nevű an-

tihisztamint vettek be annak érdekében, hogy halluci-
nációkat tapasztaljanak. A kihívás az Egyesült 
Államokból indult, és gyorsan elterjedt a TikTokon. A 
túlzott adagok  szívritmuszavarokat, rohamokat és ha-
lált is okozhattak. 

A szülőknek, pedagógusoknak és a társadalom egé-
szének kiemelt figyelmet kell fordítania ezekre a jelen-
ségekre, hogy megelőzzék a hasonló veszélyes trendek 
terjedését, és megvédjék a fiatalokat az online térben 
rejlő kockázatoktól. Okkal kérdezhetjünk, miért is csi-
nálják ezt a fiatalok. Erre csak ennyi a válaszom: a kö-
zösségi nyomás. A fiatalok gyakran érzik úgy, hogy 
bizonyítaniuk kell kortársaik előtt. Bármilyen közös-
ségi platformon a kihívások gyorsan terjednek, mivel 
az algoritmusok előnyben részesítik a népszerű, sok in-
terakciót kiváltó videókat. „Ha bármilyen jel arra utal, 
hogy a gyermekek részt vehettek ebben a kihívásban, 
a lehető leghamarabb hívják a 112-es segélyhívó szá-
mot” – tájékoztatott közleményében az egészségügyi 
minisztérium.

Újabb (halálos) TikTok-trend,  
avagy a paracetamol-kihívás

Megkezdte munkáját a Romániai Fenntartható  
Fejlődési Munkacsoportok Hálózata 

A Romániai Fenntartható Fejlődési Munkacso-
portok Hálózata online találkozót tartva kezdte 
meg tevékenységét január 30-án, csütörtökön, 
azt követően, hogy Románia kormánya és par-
lamentje 2024-ben elfogadta a hálózat működé-
sére vonatkozó négy jogszabályt.  

Az online rendezvényen a Fenntartható Fejlődés Fő-
osztály vezetője, Borbély László államtanácsos a háló-
zat intézményesítésének jelentőségét és azt az alapvető 
küldetését hangsúlyozta, amely révén a fenntarthatóság 
jövőképe és elvei jelen lehetnek a központi közigazga-
tás valamennyi szintjén.  

„Évek óta együttműködünk, azonban mostantól in-
tézményesített keretek között dolgozhatunk, ami haté-
konyabbá teszi ezt a folyamatot. A munkacsoportok 
hálózata nélkülözhetetlen az általunk végzett munká-
ban, és része a főosztály által 2018 óta kialakított struk-
túráknak a Fenntartható Fejlődés Miniszterközi 
Bizottsága, a Fenntartható Fejlődés Konzultatív Taná-
csa, valamint a Fenntarthatóság Nagykövetségének 

kezdeményezésére a döntéshozatalban részt vevő 150 
civil szervezet mellett” – hangsúlyozta Borbély László 
államtanácsos a találkozón. 

Az első megbeszélésen a főosztály képviselői ismer-
tették a hálózat tagjaival a 2025 márciusa és szeptem-
bere között zajló Közigazgatás a fenntartható 
fejlődésért elnevezésű posztgraduális oktatási progra-
mot, amely a fenntartható fejlődési szakértői képesítést 
tanúsító dokumentum megszerzésével zárul. Ugyanak-
kor részletezték a Románia 2030-ra vonatkozó orszá-
gos fenntartható fejlődési stratégiája (SNDDR) 
cselekvési tervének múlt évre szóló kidolgozása java-
solt ütemtervét is, mely folyamatban a minisztériumok 
is érintettek. 

A fenntartható fejlődési munkacsoportok hálózatába 
a minisztériumok megnevezték képviselőiket, akiknek 
egy része már 2022 óta fenntarthatósági szakértő, a há-
lózat többi tagja pedig az országos helyreállítási tervbe 
(PNRR) foglalt képzési projekt keretében szerzi meg 
a képesítést. (közlemény) 
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A Maros Művészegyüttes februári műsorrendjén:   
A Sárga rózsa Jókai Mór 1892-ben írt pusztai regénye, amelyben szinte egy etnológus igényességével 

részletezi a Hortobágy természeti és szokásvilágát. A táncelőadásban ennek a paraszti világból inspirálódott 
regénynek a drámai történetét dolgozta fel a Maros Művészegyüttessel Könczei Árpád koreográfus-rendező. 

A szerelmi háromszög a két gyerekkori barát, Decsi Sándor és Lacza Ferkó, illetve Sándor szerelme, 
Klári között irodalmilag közismertnek mondható. De különleges lesz, ahogy a hortobágyi vérmérséklet és 
értékrend elkezdi irányítani a konfliktust. A regény szereplőinek Jókai szinte természeti minőségeket ad: 
Sándor szenvedélyes, határozott, mint a lovak; Ferkó óvatos, fegyelmezett, mint a bika; Klári ritka és kü-
lönleges, mint a sárga rózsa. 

Az előadás alaphangulatát meghatározzák a pásztorság magányának csendjei, a pásztor férfiban dúló fe-
szültségek, a némaságból súlyosan megfogalmazott szavak, az ember és a körülötte élő természet karakter-
formáló viszonya. Az előadás alkotóit ezek a szimbolikus, a görög drámákra emlékeztető toposzok 
inspirálták. Így a Sárga rózsa című előadás ezeknek az ősi történeteknek, jelentéseknek és erőknek a hul-
lámzása. És ennek a hullámzásnak mi tudna jobb hordozója lenni, mint a Hortobágy népdalai, néptáncai és 
népviselete? A szemünk előtt bomlanak ki a szerelmi tragédia szálai, és oldódik meg minden a maga rendje 
szerint – ahogy az életben is szokott. 


